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El govern rebaixa 
la inversió a l’Ebre

Clam per la millora 
del servei ferroviari
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La Terra Alta vol blindar-se
contra més massificació

 Sanromà avança que estudien ampliar el Parc 
Natural dels Ports per evitar més projectes eòlics

 El nou decret de renovables afavoreix l’arribada 
d’aerogeneradors i plaques solars la Ribera

Teràpia amb 
gossos i nines 
hiperrealistes 
a l’hospital 
de Jesús
L’Hospital de la Santa Creu  
incorpora tècniques no 
farmacològiques per millorar l’estat 
anímic i emocional de la gent gran.
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POLÍTICA

EL DIPUTAT El diputat ebrenc de Junts 
per Catalunya, Ferran Bel, va donar a 
conèixer les primeres accions que duran 
a terme a Madrid per defensar les Terres 
de l’Ebre. Bel va destacar una proposició 
no de llei “molt senzilla” per exigir l’atu-
rada dels Euromed a les Terres de l’Ebre. 
“Esperem que tots els partits que van as-

sistir a la concentració per reclamar uns 
trens dignes a l’Aldea hi donin suport”, 
va dir Bel, tot recordant que el govern 
català seguirà subvencionant els bit-
llets”. Bel també va anunciar una altra 
proposta per a que hi hagi més trens 
Avant amb parada a l’Ebre i que n’assu-
meixi el cost el govern espanyol.  G.M.

Bel reclama més trens a Madrid

PRESSUPOST DE LA GENERALITAT

El govern invertirà un mínim de 
25,6 milions a les Terres de l’Ebre

 Pallarès assegura que la xifra creixerà amb les 
actuacions pressupostades per cada departament

 El delegat garanteix que durant el 2020 
s’iniciaran les obres de millora de la C-12

El govern de Junts per Cata-
lunya i ERC té previst poder 
aprovar el pressupost de la 
Generalitat del 2020, amb el 
suport dels comuns, al voltant 
d’este 18 de març. Després, 
tal i com va anunciar el ma-
teix Quim Torra, el president 
convocarà les properes elec-
cions al Parlament. Els comp-
tes augmenten la despesa no 
financera del govern (sense 
comptar els interessos que es 
paguen pel deute) en 3.070 
milions d’euros respecte del 
pressupost del 2017, l’últim 
que van aprovar  i que s’ha 
anat prorrogant fins ara. De 
fet, una de les novetats és que 
es recupera la inversió públi-
ca, gairebé estancada durant 
els darrers anys, amb 401 mi-
lions d’euros més, fins arribar 
als 2.000 milions d’euros. 
Però el delegat de la Genera-
litat, Xavier Pallarès, va haver 
d’explicar el 31 de gener per 
què el pressupost del govern 
català del 2020 per a les Te-
rres de l’Ebre és inferior als 
últims comptes aprovats. En 
concret, les inversions previs-
tes al territori pugen un total 
de 25,6 milions d’euros, el que 
suposa 1,6 milions menys res-
pecte el pressupost del 2017. 
Pallarès va assegurar que esta 
és una “xifra mínima, consoli-
dada i territorialitzada”, i que 
a partir d’aquí s’anirà a l’alça, 
a partir de la tramitació par-
lamentària dels pressupostos. 
“Partim d’un minim d’inver-
sió; a partir d’aquí anirem a 

l’alça i això ho anirem veient 
perquè avui el que fem és pre-
sentar el pressupost que en-
trarà al Parlament. Al tràmit 
del Parlament, estos 25,6 mi-
lions es veuran incrementats”, 
va assegurar. “El mínim que 
tindrem seran 25,6 milions, i 
a partir d’aquí aniran in cres-
cendo les inversions que s’ani-
ran executant durant el 2020”, 
va concloure.
Així, el delegat va remarcar 
que obres com els trams des-
doblats de l’eix de l’Ebre, les 
peticions dels alcaldes al pro-
jecte País Viu, o el nou aparca-
ment de l’Hospital de Tortosa 
Verge de la Cinta, entre d’al-
tres actuacions, es farien amb 
el pressupost de cadascun dels 
departaments, tot i no cons-
ten inicialment al projecte de 
pressupostos de la Generali-
tat. “Es farà l’aparcament i tota 
la millora a l’hospital Verge de 
la Cinta? Esta és la voluntat”, 
va afirmar. “Però no surt aquí 
com tampoc surten els carrils 
2+1 de la C-12, perquè són te-
mes que han vingut després de 
quan els pressupostos es van 
començar a treballar i elabo-
rar. Es farà el 2+1 de la C-12? 
Sí, rotundament. Teniu diners 
per a fer la C-12? Sí. Quants 
diners? Cinc milions d’euros. 
Surten aquí? No. Surten a dins 
del pressupost del Departa-
ment de Territori i Sostenibi-
litat”, va aclarir. 
En canvi, al pressupost per al 
2020 sí que destaquen els 2,3 
milions d’euros pel nou servei 
de radioteràpia de l’Hospital 
de Tortosa Verge de la Cinta, 
al marge de l’última polèmica 
per la seua ubicació. 

El delegat Xavier Pallarès, a la seu de la Generalitat a Tortosa. // C21.

65 milions per a l’eix de l’Ebre en cinc anys
La Generalitat va presentar el 6 de febrer  
un pla integral de transformació de la ca-
rretera C-12, per reduir la sinitralitat a 
l’eix de l’Ebre i potenciar-ne la competiti-
vitat. El més inmediat seran les obres de 
reforç del ferm entre Xerta i Rasquera, 
així com les rotondes de Jesús i Ascó, amb 
una inversió de 5,9 milions. Però el conse-
ller Damià Calver també va anunciar que, 
del 2022 al 2025, es faran dobles carrils per 
sentit en 12 trams d’Amposta fins a Lleida, 
amb una inversió de 60 milions d’euros.

D’altra banda, com a principal obra viària, 
al pressupuost del govern destaquen els 
570.000 euros que rebrà la variant de la ca-
rretera C-43 a Gandesa, que ha d’enllaçar 
amb l’N-420. En l’àmbit sanitari, es desti-
naran 1,2 milions d’euros al bloc quirúrgic 
de l’Hospital Comarcal de Móra d’Ebre. A 
la comarca de la Ribera d’Ebre també hi ha 
656.000 euros per a un equipament d’ús 
públic a l’embarcador de Vinebre, o 
562.000 euros per a l’adequació de l’escola 
Lluís Viñas i Viñoles de Móra d’Ebre.  

Gustau Moreno
TORTOSA 
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L’hospital, polèmica de precampanya
 Roigé es rebel·la contra Salut, que deixa a l’aire 

la construcció del pàrquing de l’hospital de Tortosa
 L’enfrontament entre Junts i ERC esclata a 

poques setmanes de la convocatòria d’eleccions 

“És decebedor haver vist els 
pressupostos i veure que real-
ment no hi existeix cap par-
tida per a l’aparcament. Per 
tant, a hores d’ara estem molt 
decebuts amb el pressupost de 
la Generalitat”. Amb estes pri-
meres declaracions, fetes el 31 
de gener, començava l’ofensiva 
de l’alcaldessa de Tortosa con-
tra el Departament de Salut, 
pel projecte de l’aparcament 
de l’hospital Verge de la Cin-
ta. Una forta polèmica política 
que ha evidenciat l’últim en-
frontament entre Junts i ERC 
a les Terres de l’Ebre. I és que 
poc després, el 19 de febrer, 
Meritxell Roigé (Junts) feia 
una valoració “molt negativa” 
de la reunió que havia ma-

tingut dies abans amb la con-
sellera de Salut, Alba Vergés 
(ERC). “Estem molt decebuts i 
molt enfadats perquè se’ns diu 
que no es vol portar a terme 
l’aparcament”, va dir Roigé, 
tot recordant que la Generali-
tat ja havia fet una despesa de 
450.000 euros en la redacció 
del projecte. “El que li vaig 
transmetre a la consellera va 
ser el malestar de l’Ajunta-
ment de Tortosa, perquè por-
tem molts anys parlant d’este 
tema amb tres consellers”, va 
afegir-hi, tot recordant que el 
projecte resoldria els proble-
mes d’accessibilitat a l’hospi-
tal, tant en vehicle privat com 
a peu, perquè contemplava la 
instal·lació d’un ascensor que 
convertia el Verge de la Cinta 
en un hospital urbà.
L’alcaldessa va explicar que 
Salut no veu viable la cons-

trucció del nou aparcament al 
darrera de l’antic cinema Fè-
mina pel cost del projecte, su-
perior al previst inicialment. 
“No és motiu, perquè si s’està 
invertint en hospitals i en 
equipaments en altres llocs 
del país, aquí estem demanant 
que s’inverteixi en un aparca-
ment i en una instal·lació que 
permetria tenir un hospital de 
referència en condicions, que 
avui no el tenim”, va denun-
ciar. Finalment, Roigé va rei-
terar que fins que no se solu-
cione el problema de la 
mobilitat al Verge de la Cinta, 
l’Ajuntament no tramitarà els 
permisos per a la construcció 
del nou edifici oncològic. De 
fet, va recordar que ara els pa-
cients que van a la unitat de 
radioteràpia de l’hospital de la 
Santa Creu de Jesús no tenen 
cap problema per aparcar. 

Gustau Moreno
TORTOSA 

Meritxell Roigé, en una imatge del 19 de febrer. // C21.

JUNTS-ERC, ENFRONTATS

Mar Lleixà (ERC) va negar el 
20 de febrer que s’haja des-
cartat definitivament la cons-
trucció del nou aparcament 
de l’Hospital de Tortosa Verge 
de la Cinta. La directora de 
Salut va admetre, però, que el 
projecte presenta dificultats, 
que fan que la conselleria es 
qüestioni la seua viabilitat i 
continue estudiant alternati-
ves que donin resposta a les 

necessitats assistencials i amb 
una mirada de futur. És a dir, 
amb solucions a llarg termini, 
“plantejant què és el que ne-
cessitem i què és el que neces-
sitarem al territori”.
“La mobilitat i l’accessibilitat 
són aspectes que afecten, però 
en cap cas només afecten a Sa-
lut, sinó que haurien d’impli-
car-se altres departaments o el 
mateix Ajuntament”, va recor-
dar Lleixà, tot assenyalant que 
“el mateix Ajuntament va dir 
que no estava disposat a inver-
tir-hi res”. En esta línia, va re-

marcar: “Salut al que ens dedi-
quem és a fer infraestructures 
assistencials”.  Lleixà, que va 
lamentar la falta de col·labora-
ció de l’alcaldessa per tro-
bar-hi solucions, va revelar 
que l’Ajuntament no està dis-
posat a invertir en la construc-
ció de l’aparcament. Amb tot, 
la directora de Salut va deta-
llar que amb la consturcció del 
nou aparcament només es 
guanyarien 3.000 metres qua-
drats per a usos assistencials, 
una xifra insifucient tenint en 
compte necessitats futures. 

Lleixà nega que s’haja descartat fer el pàrquing
Gustau Moreno
TORTOSA

Mar Lleixà, directora de Salut a l’Ebre. // C21
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Faura i Bel topen per l’hospital 
 El republicà surt en defensa de Salut i acusa 

Junts i PSC de ser els responsables del problema
 L’exalcalde contraataca, culpa ERC de renunciar 

ara a l’aparcament, i nega que costi 25 milions 

“Els dos partits que avui go-
vernen Tortosa, en minoria, 
són responsables de la situació 
en què ens trobem”. El porta-
veu d’ERC-Tortosa Sí, Xavier 
Faura, va culpar així Junts i 
al PSC, ara al govern muni-
cipal, de ser els responsables 
dels problemes de mobilitat 
i accessibilitat a l’Hospital 
de Tortosa Verge de la Cinta 
(HTVC). Faura va recordar 
que l’any 2006 la conselle-
ra socialista Marina Geli va 
anunciar la construcció del 
nou hospital, i que des d’ales-
hores les baralles entre CiU  
el PSC han estat constants. 
Faura també va remarcar que 
el conseller de CiU, Boi Ruiz, 
va paralitzar el projecte quan 

Ferran Bel era l’alcalde i Me-
ritxell Roigé regidora d’Urba-
nisme. “Roigé és còmplice de 
la mala gestió del passat i ara 
davant la proximitat electoral 
i la seua incapacitat d’aportar 
solucions intenta fugir d’es-
tudi. No busca solucions per 
Tortosa”, va dir el republicà. 
“Ara l’obsessió de l’alcaldessa 
és que s’inverteixi en la cons-
trucció d’un aparcament, però 
li hem de recordar a la senyo-
ra Roigé que la mobilitat és 
competència de l’Ajuntament 
i del departament de Territo-
ri”, va assenyalar. El portaveu 
republicà també va revelar 
que el cost de construcció de 
l’aparcament ascendiria a 25 
milions d’euros. Per tot plegat, 
Faura va acusar Roigé de ser 
“deslleial” i de “bloquejar” la 
construcció del nou edifici on-
cològic a l’HTVC.

Les paraules de Faura van pro-
vocar la reacció de l’alcalde, 
Ferran Bel. “Jo no vaig aturar 
res, perquè per aturar una 
cosa ha d’estar en marxa. I el 
nou hospital no va estar mai 
en marxa”, va aclarir. Segons 
Bel, Faura menteix, i el que 
hauria de fer és defensar els 
interessos de Tortosa, tot i que 
va insistir en què el republicà 
va ser designat “a dit” com a 
candidat d’ERC “des de Barce-
lona o des de la regional d’ERC 
a Amposta”. Bel també va re-
cordat que el Departament de 
Salut està en mans d’ERC des 
de gener de 2016, i que va ser 
la consellera actual, la que va 
traure a concurs i va adjudicar, 
per 450.000 euros, el projecte 
executiu per fer l’aparcament. 
“I és fals que tingui un cost de 
25 milions d’euros, això és ab-
solutament fals”, va negar.  

G.M.
TORTOSA

Faura, a la seu d’ERC de Tortosa. //  CEDIDA.

El PSC de Tortosa va denun-
ciar que Xavier Faura (ERC) 
“menteix” quan culpa els so-
cialistes dels problemes de 
mobilitat de l’hospital Verge 
de la Cinta. Enric Roig va re-
cordar que el Departament de 
Salut està en mans d’ERC, a 
qui va acusar de ser “incapaç” 
de resoldre els problemes de 
Salut a Tortosa. “Els republi-
cans ni fan ni deixen fer, i dir 

ara que la responsabilitat de 
la mobilitat de l’hospital de 
Tortosa és responsabilitat del 
PSC és d’una simplicitat, ig-
norància i poc saber fer que 
ratlla i ofèn la intel·ligència 
dels tortosins i tortosines”, va 
lamentar. De fet, va remarcar 
que han estat els republicans 
els que han canviat la seua po-
sició sobre la construcció d’un 
nou hospital quan han gover-
nat al costat de l’antiga CiU, 
tant a l’Ajuntament de Tortosa 
com a la Generalitat.
Finalment, Roig va insitir que 

els socialistes sempre han 
defensat la construcció d’un 
nou hospital a Tortosa. De fet, 
arran de la reunió del govern 
municipal amb la consellera, 
va dir que han tornat a presen-
tar una altra esmena als pres-
supostos de la Generalitat, per 
contemplar la redacció del 
projecte del nou hospital.
També Movem ha tornat a re-
clamar la construcció d’un 
nou hospital a Tortosa, perquè 
“és la millor opció per resol-
dre els problemes d’aparca-
ment, mobilitat i falta d’espai 

que planteja l’actual hospital 
Verge de la Cinta”. el portaveu 
de Movem Tortosa, Jordi Jor-
dan, va recordar que el Verge 
de la Cinta està ubicat enmig 
d’un turó i que, per tant, “l’am-
pliació que es necessita és im-
possible de fer”. “El que ens 
cal és la construcció d’un nou 
hospital que resolgui el pro-
blema de l’aparcament i que 
tingui una capacitat d’amplia-
ció adequada per poder donar 
un servei sanitari propi del se-
gle XXI”, va argumentar Jor-
dan. Per tot plegat, Jordan va 

lamentar la “trista polèmica” 
viscuda els darrers dies i va re-
cordar a Junts, ERC i PSC que 
els tres han tingut la direcció 
de la conselleria de Salut en 
els darrers 12 anys, i que la 
realitat és que a hores d’ara 
“no s’ha construït un nou hos-
pital, no s’ha ampliat el Verge 
de la Cinta, i no s’han resolt els 
problemes d’aparcament”. 
Movem portarà el tema al ple 
del 2 de març, així com la ins-
tal·lació immediata del nou 
accelerador lineal a la unitat 
de radioteràpia de Jesús.    

El PSC i Movem lamenten la polèmica 
i reclamen un nou hospital a Tortosa
Redacció
TORTOSA
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UNA INTERVENCIÓ del senador 
ebrenc del PSC, Manel de la Vega, ha 
provocat el malestar de la CUP Torto-
sa, que va arribar a replicar-li que “el 
més paregut al PP, Ciutadans i Vox és 
el PSOE”. Tot va començar l’11 de fe-
brer passat, quan De la Vega va de-
fensar al Senat una moció dels socia-

listes per reclamar mesures urgents 
per pal·liar els danys del temporal 
Glòria. En un moment del seu discurs, 
el tortosí va arrencar els aplaudi-
ments de la bancada socialista quan 
va recriminar el to d’algunes interven-
cions dels partits de dreta. “Surto d’un 
ajuntament en què havia d’aguantar 

el regidor de la CUP, i vaig dir menys 
mal que me’n vaig al Senat i allà no 
em trobaré amb la CUP. Però em trobo 
amb el PP, i és el mateix”, va ironitzar 
l’exregidor del PSC. L’endemà, la CUP 
va respondre amb un comunicat tit-
llant d’”inadequada i innecessària” la 
intervenció de De la Vega.    

De la Vega compara el PP del Senat amb la CUP

Recuperem l’esperit de l’1-O
EL GOVERN que tenim a 
Catalunya, encara és fruit del 
21-D, unes eleccions que mai 
s’hagueren hagut de celebrar, 
amb una campanya marcada 
pel 155 i per la repressió més 
gran que hem viscut des de 
l’inici de la democràcia. Han 
estat dos anys molt difícils: 
presó, exili, divisions, baralles, 
retrets… Això ha provocat que 
un sector de l’independentis-
me perdi la il•lusió amb la que 
vam organitzar el referèndum 
entre tots, colze a colze, junts, 
un poble unit per un objec-
tiu comú. Hem de recuperar 
aquest esperit, sigui com si-
gui, costi el que costi, deixar 
de banda els retrets i buscar 
culpables per uns fets que van 
passar i no podem canviar. Es 
van fer coses bé i coses mala-
ment, però no és pot canviar el 

passat. Per això hem de mirar 
cap al futur.

HEM TINGUT més de dos 
anys per reordenar els espais 
i tenir clar cap on anem, els 
objectius pels quals treballa 
cada espai polític. Partits, en-
titats, col•lectius…Tothom qui 
vulgui la INDEPENDÈNCIA 
DE CATALUNYA, estem al 
mateix vaixell, hem de remar 
junts. L’única opció per fer 
efectiu el mandat de l’1-O és 

demostrar que som el 50%+1 a 
les properes eleccions al Par-
lament, i per això és obligació 
de tots els que estem actius 
pel nostre objectiu fer recu-
perar la il•lusió a la gent que 
està a casa desconnectada de 
l’actualitat.

NO NOMÉS els poders po-
lítics han de fer la seva feina, 
nosaltres també, és respon-
sabilitat de tots ajudar a que 
cap independentista es que-

di a casa, fer-los recuperar la 
il•lusió, cadascú amb el seu 
discurs, cadascú amb la seva 
opinió, pero hem de mobilit-
zar a tothom.

QUEDEN POCS mesos i te-
nim molta feina a fer, seran 
unes eleccions que marcaran 
un abans i un després a les 
nostres vides, el poble deci-
dirà si vol seguir endavant 
fins la República Catalana o 
vol acabar amb el procés fins 
d’aquí a molts anys.

HEM D’EXIGIR als partits 
independentistes un full de 
ruta clar i concís, que diguin si 
aixecaran la DUI si hi ha una 
majoria que ho fa possible o 
treballaran per tenir més drets 
com a autonomia, hem d’exi-
gir les coses molt clares i que 

el poble decideixi què vol.

SI UN 50+1% decideix que vol 
la via unilateral, amics i ami-
gues, això no ho atura ningú, 
serem República molt abans 
del que pensem. En canvi, si 
decideixen la via de l’autono-
misme i dels pactes de futur 
amb Espanya, s’ha de respec-
tar, però tardarem molts anys 
a parlar de DUI.

SI US PLAU, demano a to-
thom uns minuts de reflexió, 
deixem els retrets de banda i 
remem tots junts per recupe-
rar l’esperit que va portar tot 
un poble a plantar-se davant 
d’un estat i dir fort i clar: VO-
LEM QUE CATALUNYA ES-
DEVINGUI UN ESTAT IN-
DEPENDENT EN FORMA 
DE REPÚBLICA. 

RAI LÓPEZ

ACTIVISTA

El govern sociovergent tortosí 
i la nul·la transparència
EN LES institucions demo-
cràtiques una de les tasques 
principals dels partits polítics 
que es troben a l’oposició és la 
de fiscalitzar l’acció dels que 
estan a govern i vetllar pel bon 
compliment dels serveis que 
es financen amb els diners de 
tots. I perquè l’oposició pu-
guem realitzar aquesta tasca 
de forma efectiva i fer pro-
postes de millora si ho consi-
derem oportú és evident que 
el que cal és poder disposar 
de tota la informació que fa 
referència a les qüestions que 
afecten la ciutadania a la qual 
representem. Però la realitat 
és que a l’Ajuntament de Tor-
tosa aquesta teoria que sembla 
tan senzilla i raonable s’acaba 
estampant contra l’hostilitat 
manifesta que l’equip de go-
vern de Junts i els socialistes 
mostra davant les peticions 
d’informació i accés a la docu-

mentació que arriben des d’al-
guns grups de l’oposició.

ARA FA UNS DIES Movem 
vam decidir fer públics els en-
trebancs amb què ens estem 
trobant per poder accedir a les 
dades referents a la prestació 
del servei municipal de reco-
llida d’animals de companyia 
per part de l’empresa El Co-
rralet. Hem presentat instàn-
cies, hem preguntat al ple i 
hem fet una denúncia pública. 
I una setmana després de la 
denúncia pública i en el mo-
ment d’entregar aquest article 

d’opinió, seguim sense tenir 
la informació. L’alcaldessa de 
Tortosa, Meritxell Roigé, en 
una mostra de cinisme o de 
mala fe, va assegurar davant 
els mitjans de comunicació 
que creia que ja se’ns havia fa-
cilitat la informació i que mi-
raria de veure per què no ens 
havia arribat. La mateixa res-
posta, vaja, que ja ens va donar 
quan li ho vam preguntar di-
rectament en el ple del mes de 
novembre de 2019. Passen els 
mesos i tot segueix igual.

LA SENYORA ROIGÉ sap 

perfectament per què no te-
nim la informació que hem 
demanat sobre El Corralet i el 
servei de recollida d’animals 
de companyia. No tenim la in-
formació perquè no vol que la 
tinguem. No vol que la tingui 
Movem Tortosa i tampoc no 
vol que la tingui l’associació 
Progat, que des de fa mesos in-
tenta també sense èxit que 
l’Ajuntament respongui els 
seus requeriments per irregu-
laritats detectades en la pres-
tació d’aquest servei. I aquesta 
és la realitat. Hi ha alguna 
cosa que no rutlla amb aquest 
servei municipal i, com que la 
política del govern municipal 
és jugar a l’opacitat i a l’apaga-
da informativa quan qui de-
mana la informació és algú 
identificat com a enemic o no 
afí als seus interessos, el que fa 
és no respondre als requeri-
ments i espera que els sol·lici-

tants desistim per avorriment.  
Respondre amb el silenci a les 
preguntes és una pràctica que 
ens demostra quina és la inter-
pretació tan particular que fan 
el govern municipal de Torto-
sa i la senyora Roigé del con-
cepte de la transparència i la 
gestió de la informació. Una 
interpretació de la trans-
parència i la informació amb 
la qual també sembla que hi 
estan tenint problemes els pe-
riodistes, que enguany han 
atorgat a l’alcaldessa el Micro 
Tancat, premi amb el qual la 
demarcació de les Terres de 
l’Ebre del Col·legi de Periodis-
tes «guardona» aquella perso-
na o institució que no s’ha ca-
racteritzat precisament per 
facilitar la feina als informa-
dors. Mala política, en defini-
tiva, aquesta de voler cegar i 
silenciar aquells que no viuen 
per fer-te la gara-gara. 

JORDI JORDAN

PORTAVEU DE 

MOVEM TORTOSA
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26.400 euros és la quanti-
tat que l’Estat espanyol li 
reclama a l’alcalde de Ro-
quetes, Francesc Gas, pel 
referèndum de l’1 d’Octu-
bre. En concret, Fiscalia 
demana imposar-li, per un 
delicte de desobediència, 

la pena de 7 mesos i 15 
dies de multa, amb una 
quota diària de 50 euros, 
inhabilitació durant un 
any i 3 mesos, i una fiança 
de 15.000 euros. ERC ha 
fet una crida a “omplir la 
caixa de solidaritat”.   
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EDITORIAL

El malestar del govern de Tortosa amb Salut
LA CONSELLERA de Salut, Alba Vergés, ja coneix el 
malestar de l’Ajuntament de Tortosa pel retard en la 
construcció del nou aparcament de l’hospital Verge de 
la Cinta. Un projecte que hauria de solucionar els pro-
blemes d’accessibilitat i de mobilitat a l’entorn del cen-
tre hospitalari, i que a la vegada permetria ampliar els 
serveis assistencials de l’hospital de referència de les 
Terres de l’Ebre. L’alcaldessa, Meritxell Roigé, va sortir  
raonablement molesta de la trobada amb la consellera, 
amb qui s’havia pogut reunir onze mesos després de 
demanar reiterament un cara a cara oficial amb Ver-
gés. Temps suficient perquè Salut tingués una resposta 
diferent a la que va obtenir la delegació tortosina. En 

este sentit, la conclusió a la que va arribar l’alcaldessa 
és que Salut no té cap intenció de construir el nou apar-
cament al darrera de l’antic cinema Fèmina.
Tot això passa després que la Generalitat haja destinat 
450.000 euros a la redacció del projecte, però també 
després que el pressupost català per al 2020 no destine 
ni un cèntim a les obres de l’aparcament; una solució 
que Salut i l’Ajuntament de Tortosa van començar a 
pactar el 2016, si no abans, quan es va redactar un pla 
de mobilitat per millorar l’accessibilitat a l’hospital. Ja 
en aquell moment, el delegat Xavier Pallarès va apun-
tar que el projecte, a més a més, serviria per reforçar el 
talús on hi ha l’hospital. Però el més important és que 

resoldria els problemes d’aparcament del centre, al 
qual també es podria accedir a peu gràcies a un ascen-
sor, sense oblidar que les plantes superiors de l’edifici 
es podrien utilitzar en una futura ampliació del Verge 
de la Cinta. Un cop ajornat el projecte del nou hospi-
tal, la proposta també agradava el sindicat CA-
TAC-CTS i la Federació d’Associacions de Veïns de 
Tortosa, que ara també veu amb disgust els dubtes de 
Salut amb el projecte. De ben segur la millor solució és 
recuperar la idea de fer un nou hospital, però ara el 
més urgent és donar una resposta efectiva a les neces-
sitats de l’actual, al marge de tactismes electorals. I 
això passa per prendre decisions. És a dir, governar. 

Cal una solució immediata per a l’hospital
HI HA problemes que a la nos-
tra ciutat i al territori necessiten 
resposta de les administracions 
superiors, i hi ha serveis que re-
bem que requereixen un impuls 
des de les esferes que els gestio-
nen. Els exemples són diversos, 
però n’hi ha un que, per la im-
portància que té per al conjunt 
del territori, hauria de trobar 
una resposta de manera imme-
diata. Parlo de l’Hospital Ver-
ge de la Cinta, el centre mèdic 
de referència de les Terres de 
l’Ebre, al voltant del qual hi ha 
actuacions pendents des de fa 
anys per situar-lo al nivell d’un 
hospital del segle XXI.

DES DEL Departament de Salut 
se’ns havia informat que l’actua-
ció projectada per construir un 
equipament al talús existent als 
peus de l’hospital permetria re-
soldre diverses problemàtiques 
que afecten el centre mèdic: 
d’una banda, la manca d’espais, 
ja que les dos plantes superiors 
de l’edifici preveuen l’ampliació 
de l’hospital. D’una altra, dona-
ria resposta als greus problemes 
de  mobilitat i accessibilitat, amb 
la construcció d’un aparcament 
que resoldria la manca d’esta-
cionaments actual. A més a més, 
convertiria l’hospital en un hos-
pital urbà, amb la construcció 

d’un ascensor que connectaria 
el centre amb l’equipament. 
De la mateixa manera, aquesta 
actuació suposaria la resolució 
dels problemes estructurals que 
afecten el talús sobre el qual se 
situa el Verge de la Cinta. Per 
fer-ho possible, el departament 
ja hi ha destinat diners públics, 
amb l’adjudicació de la redacció 
del projecte per 450.000 euros. 
Però tot això ara està aturat per-
què el Departament de Salut 
s’està replantejant l’actuació. 
Després d’estar 11 mesos dema-
nant una reunió, finalment m’he 
pogut reunir amb la consellera 
de Salut per demanar informa-
ció al voltant d’aquests projec-
tes que no avancen, i per mos-
trar la preocupació per altres 
qüestions de salut que afecten 
Tortosa.

EL CONTINGUT d’aquesta 
reunió, lluny de projectar llum 
a l’assumpte, el que va suposar 
va ser un motiu més de preocu-
pació: el que provoca veure com 

el projecte no només no avança, 
sinó que sembla descartat per la 
conselleria. Ara s’excusen en el 
cost que tindria la construcció 
de l’equipament per deixar-lo al 
congelador. Una decisió difícil 
de comprendre ja que el projec-
te va ser, precisament, el que va 
determinar el pla de mobilitat 
que va dissenyar el govern com 
a millor solució davant els cons-
tants problemes per accedir a 
l’Hospital Verge de la Cinta. És a 
dir, portem anys mirant de resol-
dre la qüestió, han passat diver-
sos titulars per la conselleria de 
Salut i ara que s’està redactant el 
projecte, queda aturat per uns 
suposats motius econòmics. I 
això, quan en altres llocs de Ca-
talunya el Departament sí que 
està invertint en infraestructu-
res hospitalàries, i per tant la 
no actuació a Tortosa suposa un 
greuge més per al territori.

“D’AQUÍ a uns mesos acabarem 
de decidir l’opció per la qual op-
tem”, ens van dir a la conselle-

ria. Una resposta que es fa difícil 
d’entendre quan abans d’acabar 
el 2019 ens havien dit que es do-
naria a conèixer a l’octubre, més 
tard, abans que acabés l’any, i 
ara queda ajornada una vegada 
més. I això, quan fa un any i mig 
que es va encarregar el projecte 
bàsic i executiu de l’ampliació i 
aparcament. 

NO VULL pensar què s’ama-
ga al darrere d’aquesta manera 
de procedir, i l’únic que puc fer 
com a alcaldessa és aixecar la 
veu una vegada més per recla-
mar celeritat per resoldre els 
problemes actuals. Perquè men-
tre no es desencalla la solució, 
l’activitat al centre continua i els 
mateixos problemes per arribar 
i aparcar provoquen constants 
maldecaps als usuaris i acom-
panyants. És per aquest motiu 
que tampoc podem compartir 
la voluntat de Salut de construir 
un nou edifici de radioteràpia en 
una de les actuals zones verdes 
de l’hospital, almenys fins que 
haguem resolt els problemes 
d’estacionament. Perquè no po-
dem portar més gent a l’hospital 
sense garantir-los que podran 
aparcar en condicions. Men-
trestant, reclamem que l’aparell 
de radioteràpia s’instal·li al més 
aviat possible a l’actual espai de 

radioteràpia, a l’Hospital de Je-
sús, on els malalts poden arribar 
amb facilitat, ja que disposem 
d’aparcament gratuït.

PARAL·LELAMENT, conti-
nuem patint altres problemàti-
ques de salut a la ciutat, com les 
retallades horàries en l’atenció 
de primària als pobles del mu-
nicipi, a Jesús, els Reguers i Bí-
tem, i que s’agreugen al poble 
de Jesús en no comptar amb 
el nou dispensari mèdic, per al 
qual vam cedir els terrenys fa un 
any. De la mateixa manera, con-
tinuem sense tindre les quatre 
especialitats que van marxar del 
CAP Baix Ebre i que fa que els 
pacients s’hagin de desplaçar a 
altres municipis.

CAL LA VALENTIA del go-
vern de la Generalitat per resol-
dre aquesta qüestió. I tindre clar 
que, malgrat que es reclami la 
construcció d’un nou hospital a 
la ciutat, aquesta opció no seria 
una realitat fins a d’aquí a un mí-
nim de 10 o 15 anys. No podem 
esperar tants anys a tenir un 
hospital en condicions. Necessi-
tem una solució definitiva, i per 
tant cal ja una resposta al pro-
blema de l’hospital Verge de la 
Cinta. 

MERITXELL ROIGÉ

ALCALDESSA 

DE TORTOSA

 OPINIÓ 
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Quins collons! de legislatura

Que cada pal aguanti la seva vela

LA LEGISLATURA del frànk-
furt o de la ratafia? La legisla-
tura dels llaços grocs o de la 
llibertat d’expressió?

HI HAVIA una pila d’etiquetes 
per resumir la seva legislatura, 
però d’entre totes les possibles 
van escollir la pitjor de totes, 
la de la trucada del president 
Sánchez, que mai arribava i la 
seva frase memorable: “Quins 
collons!”

AQUESTA FRASE s’ha con-
vertit en meme de Twitter i 
en vídeo en bucle als xats de 
Whatsapp. De debò calia arri-
bar a aquests extrems? Als ex-
trems de la ridiculització ab-

soluta de la seva persona com 
a líder polític i com a ciutadà? 
De debò, Pere Cardús, que de 
totes les possibilitats que hi ha-
via sobre la taula era aquesta la 
més escaient?

I ÉS QUE al llarg d’aquesta 
legislatura, President, ha que-
dat més que demostrat que el 
seu equip assessor sembla que 
s’hagi proposat humiliar-lo, 
fent-lo quedar força malament 

davant dels ulls de la ciutada-
nia. I els exemples ens sobren!
El frànkfurt a Instagram, la 
ratafia de Waterloo, el porró 
de vi de Jesús, les coreografies 
electorals, les corbates… Tot un 
reguitzell de despropòsits.

I AIXÒ QUE ja ens ho va ad-
vertir el President Mas, en el 
seu dia, dient que això d’incó-
rrer en jocs de nomenar presi-
dents a dit seria talment com si 

entréssim uns mobles corcats 
al Palau de la Generalitat. I déu 
n’hi do si n’estan de corcats els 
mobles a hores d’ara, tant que 
als escons del Parlament aviat 
els cauran els respatllers.

PERÒ, ÉS CLAR, ja s’entén, 
ja… els interessos (partidistes), 
són el principal! I així, amb un 
Govern que no sap declinar el 
verb governar, amb flashmobs 
tothora i amb punyals entre 
propis i socis, hem passat, a 
empentes i rodolons, la legis-
latura.

LLUNY QUEDEN, per no dir 
que estan vagant per l’espai si-
deral o passejant-se per la pa-

perera de la història, aquells 
polítics amb sornegueria i ta-
lent que tenien dots d’oratòria 
i sabien, més o menys, com es 
liderava un país. 

ALS ANTÍPODES de la polí-
tica catalana també es troben 
aquelles cites cèlebres del Pre-
sident Tarradellas que recor-
daven que “en política es pot 
fer de tot, menys el ridícul”.

I AIXÍ, PRESIDENT Torra, la 
roda va girant i la política es va 
degradant. En definitiva, sen-
tències i eleccions al marge, hi 
ha qui diu: “Quins collons, de 
legislatura!” 

IRENE LÓPEZ

ESTUDIANT DE PERIODISME 

I CIÈNCIES POLÍTIQUES

ELS TEMES de mobilitat de 
l’Hospital de Tortosa Verge de 
la Cinta són responsabilitat de 
la Generalitat de Catalunya, 
que és qui gestiona aquests 
equipaments. El PSC sempre 
hem defensat que la solució 
al problema de mobilitat és la 
construcció d’un nou hospital 
i també hem demanant que no 
s’afegeixi més problemàtica 
amb el trasllat del servei de ra-
dioteràpia des del complex de 
l’Hospital de la Santa Creu. Tot 
i això, alguns partits defugen 
de les seves responsabilitats i, 
lluny d’assumir les culpes, les 
tiren als altres. Que cada pal 
aguanti la seva vela.

AIXÒ és el que no ha fet ERC a 
Tortosa. El senyor Javier Faura 
ha culpat al PSC, com a mem-
bre del govern de Tortosa, de 
ser responsable d’un proble-
ma que el seu partit ha estat 
incapaç de resoldre en molts i 
molts anys. I això s’evidencia 
amb la política erràtica d’ERC 
en temes de Salut. Ho hem 
vist tant en la construcció de 
l’aparcament a l’hospital Verge 
de la Cinta, com en el trasllat 
de la unitat de radioteràpia, 
la manca d’especialistes als 
CAP’s, la supressió d’alguns 
serveis de salut per les tardes a 
alguns municipis, el tancament 
de la unitat de pediatria al CAP 
del Temple, etc. I ho hem vist 
tant al govern de la Generalitat 
com a l’Ajuntament de Tortosa 
on, en els darrers 12 anys de go-
vern, s’han posicionat a favor i 

en contra de la millora de la 
mobilitat o la construcció d’un 
nou hospital. 

RECORDEM que ERC ha go-
vernat a Catalunya des de fa 
anys, tant quan es va anunciar 
la construcció del nou hospi-
tal, al costat del PSC, així com 
quan es va decidir no fer-lo, i 
fer els “pedaços” a l’hospital al 
costat de CiU, amb qui també 
ha governat a Tortosa de ma-
nera intermitent els darrers 12 
anys. Per tant, quin és el deno-
minador comú d’aquesta caòti-
ca situació? ERC, els veritables 
culpables.

AQUESTA SITUACIÓ es 
dóna també entre els responsa-
bles directes de Salut, quan la 
directora dels Serveis de Salut 
a l’Ebre, la senyora Mar Lleixà, 
diu que l’edifici del nou apar-
cament no està encara desesti-
mat o que no descarta la cons-
trucció d’un nou hospital quan 
en la reunió que l’alcaldessa, 
com a representant de l’Ajun-
tament de Tortosa i el seu go-
vern, va mantenir amb la con-
sellera Alba Vergés, aquesta va 
dir que estava clar que aquest 

projecte quedava descartat i 
que en uns mesos es donaria 
una solució. Curiós és que ara 
hagin anul·lat la reunió amb 
la Federació d’Associacions de 
Veïns per parlar-ne.

EL PSC, en canvi, sempre ha 
estat a favor de solucionar 
tots aquests problemes amb la 
construcció del nou hospital, 
i demanant que no es traslladi 
la unitat de radioteràpia del 
complex de l’Hospital de la 
Santa Creu a l’Hospital Verge 
de la Cinta, que agreujarà més 
aquests problemes. 

ARA, A MÉS, sembla que el 
senyor Jordan i Movem Tor-
tosa “han descobert la pólvo-
ra” i reclamen allò que el PSC 
sempre hem defensat: la cons-
trucció del nou hospital com a 
solució als problemes de mo-
bilitat i que s’instal·li el nou 
accelerador lineal a l’Hospital 
de la Santa Creu de Jesús sense 
cap trasllat, tot i que el PSC va 
ser l’únic grup que va votar en 
contra d’aquesta modificació 
del pla general, tal com vam dir 
en la roda de premsa del passat 
21 de febrer. 

I POTSER el senyor Jordan 
hauria de “menjar cues de pan-
sa per a la memòria”, perquè, a 
diferència del que diu, els i les 
socialistes sempre hem defen-
sat i hem treballat per la cons-
trucció d’un nou equipament 
perquè pensem que els pro-
blemes de mobilitat se solucio-
nen amb un nou hospital i no 
afegint altres serveis a l’exis-
tent. Així, quan vam governar, 
entre 2006 i 2010, els governs 
de Joan Sabaté a Tortosa i el 
president Montilla a Catalunya 
van apostar fermament pel nou 
hospital i vam deixar un avan-
tprojecte fet i adjudicat. Si des-
prés de 2010 haguéssim con-
tinuat governant, segurament 
ara ja tindríem el nou hospital. 
Però no hem defallit i, fins ara, 
hem continuat lluitant per la 
seva construcció, com al 2017, 
en què es va aprovar una es-
mena del PSC als pressupostos 
de la Generalitat per inclou-
re una partida per al projecte 
de l’hospital, que finalment el 
govern, on estava ERC, no va 
realitzar. O ara, quan arran de 
la reunió del govern municipal 
amb la consellera, s’ha tornat 
a presentar una altra esmena 
als pressupostos de 2020 per a 
que els diners destinats al tras-
llat de la unitat de radioteràpia 
es destinin aquest any al pro-
jecte del nou hospital. 

EL PRINCIPAL problema és 
que són els pacients i usuaris 
de l’hospital Verge de la Cinta 
els que acaben patint les con-

seqüències d’aquest desgo-
vern, capitanejat per ERC en 
temes de salut; aquesta manca 
de resolució dels problemes i 
de tirar les culpes als demés. I 
volem reconèixer la tasca dels 
professionals que hi treballen 
dia a dia a pesar d’haver-ho de 
fer amb aquestes condicions.

UN NOU hospital, com s’es-
tà fent a Girona, Tarragona, 
Olot o Viladecans, suposa nous 
equipaments, noves tecnolo-
gies i un avanç. Els pedaços 
només són això, pedaços, així 
no es fan les coses. Senyors re-
publicans, no s’espolsin la les 
seves responsabilitats, no tirin 
les culpes als altres i treballin 
pel bé dels ciutadans i ciutada-
nes. 

EN POLÍTICA cal ser seriós, 
el senyor Faura ha de ser con-
seqüent, el denominador comú 
d’aquest problema és ERC: 
quan governaven al costat del 
PSC deien que sí al nou hospi-
tal, quan governen amb CiU o 
JuntsXCat diuen que no. Amb 
aquesta actitud ni fan ni deixen 
fer (i ho fan a la Generalitat i a 
l’Ajuntament). I dir ara que la 
responsabilitat de la mobilitat 
a l’hospital és del PSC és d’una 
simplicitat, ignorància i poc sa-
ber fer que ratlla i ofèn la inte-
l·ligència dels tortosins i torto-
sines i dels ebrencs i ebrenques 
que, en definitiva, són els més 
afectats per aquesta política 
erràtica. 

ENRIC ROIG

PRIMER TINENT 

D’ALCALDE DE TORTOSA 

I PRIMER SECRETARI 

DEL PSC DE TORTOSA
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Torna el debat sobre el 
Magatzem Temporal Centralitzat 
ENRESA ha decidit cancel·lar 
el concurs obert el 2014 per 
construir el magatzem tem-
poral centralitzat de residus 
nuclears que s’havia d’ubicar 
a Villar de Cañas (Conca). Els 
dubtes sobre la idoneïtat dels 
terrenys escollits, primer, i el 
canvi de govern central, des-
prés, havien mantingut para-
litzat el procés des del 2015. 
A més, el Consell de Segu-
retat Nuclear ha imposat els 
darrers anys modificacions al 
projecte que farien necessari 
tornar a iniciar la licitació, en 
cas que es volgués mantenir 
l’emplaçament.

ARA, EL MINISTERI per 
a la Transició Ecològica ha 
obert de nou el debat sobre els 
residus nuclears i torna a estar 
sobre la taula la possibilitat de 
construir diversos magatzems 
individualitzats, enlloc d’un 
de centralitzat, i la discussió 
sobre si aquests haurien d’es-
tar regionalitzats o no. És pre-

visible que, davant d’aquesta 
nova situació, es reobri a casa 
nostra un altre episodi de con-
frontació entre partidaris i 
detractors de què els residus 
nuclears es quedin a la zona, 
independentment de que sigui 
en un únic magatzem centra-
litzat o en un de més petit que 
aculli només els residus de les 
centrals nuclears del nostre 
voltant.

AQUESTA controvèrsia ’afe-
girà a les que ja tenim ober-
tes, com l’obertura i amplia-
ció d’abocadors, la central 
hidroelèctrica reversible, 
noves centrals eòliques, la 
proliferació de mini-centrals 
solars, etc. I tot plegat, en un 

context marcat pel més o men-
ys proper, però ja imminent, 
tancament escalonat dels di-
ferents grups nuclears que 
encara estan operatius. Un 
tancament que afegeix pressió 
socioeconòmica al debat.

MÉS QUE MAI, és necessari 
tractar totes aquestes qües-
tions des d’una visió desapas-
sionada i pragmàtica. I quan 
dic pragmàtica, em refereixo 
a que cal tenir en compte to-
tes les implicacions, des de 
les ambientals fins a les de 
pura naturalesa econòmica. 
Perquè, com sempre, són as-
pectes que van lligats els uns 
amb els altres. Les decisions 
que només tinguin en compte 

el curt termini i els interessos 
més espuris ens portaran a 
optar per opcions poc conve-
nients en el mig i llarg termini, 
com ja ha passat en no poques 
ocasions.

LES NOSTRES comarques 
necessiten forjar una estra-
tègia de futur seriosa i con-
sistent que parteixi d’una 
ordenació territorial intel·li-
gent. Que, a partir de les po-
tencialitats regionals, tingui 
en compte els interessos de la 
ciutadania a llarg termini i que 
ho faci en el context d’una Re-
serva de la Biosfera (i les seves 
àrees d’influència) que ha de 
posar en relleu la relació en-
tre les persones i el seu medi. 
Això no exclou cap possibili-
tat, però sí que determina que, 
sigui quina sigui la decisió, cal 
que aquesta es prengui tenint 
en compte totes les variables. 
L’important no és tant el què 
es fa (que ho és, i molt) sinó 
com es fa. Qualsevol propos-

ta és legítima i es pot tenir en 
compte, si ve acompanyada de 
les mesures necessàries per a 
reduir l’impacte sobre el medi 
i, encara més, sobre la pobla-
ció. Cal valorar les implica-
cions globals i locals de l’alter-
nativa escollida i convertir tot 
el procés en una oportunitat 
per un territori que ara mateix 
afronta un futur ple de dubtes 
i amenaces.

PEL QUE FA als residus nu-
clears, per exemple, el més 
important és saber que el pit-
jor que pot passar és que con-
tinuïn deu o vint anys més en 
la situació provisional en què 
es troben emmagatzemats 
perquè no siguem capaços de 
consensuar una solució i por-
tar-la a la pràctica. Cal, doncs, 
decidir en un termini raonable 
i, més encara, decidir bé. 

JOSEP FRANCESC 

MORAGREGA FONT

 OPINIÓ 

Primàries Demòcrates per a l’esperança
LA CURSA electoral per a re-
validar la presidència o girar 
full de l’era Trump té en les 
primàries del Partit Demò-
crata la clau per al canvi.  

LA PRESIDÈNCIA de Do-
nald Trump ha portat a la 
guerra comercial, al reple-
gament nacional –econòmic 
i identitari–, a la negació del 
canvi climàtic, a la crimina-
lització de la immigració i als 
atacs dialèctics a les dones i 
minories. Un Trump que op-
tarà a la reelecció continuant 
amb la seva retòrica racista 
i el seu programa econòmic 
nacionalista condensat en el 
lema “Feu que Amèrica torni 
a ser gran”. En aquestes elec-
cions Trump es presenta con-
trolant el Partit Republicà, 
amb una aprovació popular 
del 49% –la més alta de tota 
la seva presidència–, i havent 
superat l’impeachment con-
tra ell. En aquest sentit, el Se-
nat ha absolt el president dels 
càrrecs d’abús de poder i obs-
trucció a la justícia. Un judici 

polític per les pressions exer-
cides a Ucraïna per a perjudi-
car la figura del seu rival Joe 
Biden. Uns fets provats pels 
que el president dels Estats 
Units surt indemne i crea un 
perillós precedent. 

DES QUE al novembre de 
2016 va començar el mandat 
de Trump, el Partit Demòcra-
ta no sembla que hagi fet gai-
re autocrítica i va camí de re-
petir els mateixos errors que 
van portar a la victòria del 
magnat immobiliari. La par-
tició política del país en dos 
fa imprescindible un rival a 
l’alçada per a fer front al po-
pulisme de Trump, que té els 
seus suports més acèrrims en 
la classe treballadora blanca i 

en els sectors més conserva-
dors i reaccionaris del país. 

LES PRIMÀRIES Demòcra-
tes per a elegir candidat a la 
Casa Blanca han començat 
amb una sèrie de caucus i 
votacions arreu del país. El 
senador Bernie Sanders és el 
favorit, però no té el vistiplau 
de l’establishment del partit, 
que el situa com un candi-
dat massa a l’esquerra, com 
un radical que es reivindica 
com a socialista democràtic. 
L’ascens de Sanders fa por 
als polítics i empresaris do-
nants habituals dels Demò-
crates. Uns poders fàctics del 
partit que ja van boicotejar 
en el 2016 la candidatura de 
Sanders front a la de Hillary 

Clinton. En aquest sentit, les 
primàries es juguen entre 
l’ala progressista i la mode-
rada, on el candidat preferit 
del partit, Joe Biden, –exvi-
cepresident d’Obama– perd 
pistonada, i el multimilionari 
exalcalde de Nova York, Mi-
chael Bloomberg, en surt be-
neficiat tot i que encara no ha 
participat en les votacions. 
Queden molts mesos de 
primàries però els Demòcra-
tes no poden tornar a apostar 
per una candidatura lligada 
amb les elits de Wall Street 
i de les grans corporacions, 
ni per unes polítiques neoli-
berals que generin més des-
igualtats i fragilitat climàtica. 

BERNIE SANDERS se situa 
com la millor opció per a de-
rrotar a Trump, ja que comp-
ta amb un fort moviment ciu-
tadà al darrere, mobilitza la 
joventut, i ofereix solucions 
reals per a la classe treballa-
dora i un Green New Deal per 
a lluitar contra el canvi 
climàtic. 

JESÚS GELLIDA

POLITÒLEG

I INVESTIGADOR

SOCIAL
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JOAN JUNCÀ, alcalde de la Torre de 
l’Espanyol, dubta de la voluntat política 
del govern per frenar l’abocador de Ri-
ba-roja d’Ebre. En declaracions a Canal 
21 Ebre, Juncà va lamentar que la Gene-
ralitat els fes creure que tenia alguna 
intenció d’aturar l’abocador. L’alcalde de 
la Torre va declarar-se “decebut”, alhora 

que també denunciava la lentitud de la 
justícia. I és que els alcaldes encara no 
han rebut cap resposta pel recurs en què 
sol·licitaven l’aplicació de mesures cau-
telars. A banda de qüestionar els llocs de 
treball i les inversions anunciades, tam-
bé va advertir dels problemes de mobi-
litat que generaran els camions.  G.M.

Falta de voluntat d’aturar res

RIBA-ROJA D’EBRE

L’abocador rep els primers residus
 L’empresa Lestaca ja ha dipositat al paratge 

de les Valls les primeres tones de residus industrials
 L’alcalde de Riba-roja celebra l’obertura de la 

instal·lació, que ha contractat quatre veïns

El dipòsit de residus indus-
trials no perillosos de Riba-ro-
ja d’Ebre ja està operatiu, se-
gons van confirar a l’Agència 
Catalana de Notíceis (ACN) 
fonts de l’empresa Lestaca, 
gestora de les instal·lacions. El 
30 de gener passat, el recinte 
del paratge de les Valls va re-
bre el primer camió carregat 
amb 25 tones de rebuig de re-
sidus industrials provinents 
d’una planta de tractament de 
Constantí, al Tarragonès. Les 
bales de residus van començar 
a omplir el vas del dipòsit, ja 
que el centre de valorització 
que també s’hi ha construït no 
es posarà en marxa fins més 
endavant. Durant les primeres 
setmanes estava previst que 
arribessin a Riba-roja d’Ebre 
dos o tres camions diaris, però 
la idea és que, quan estiga a 
ple rendiment, hi facin cap 80 
o 90 vehicles al dia.
Després d’onze anys de tra-
mitacions, a principi de des-
embre l’Agència de Residus de 
Catalunya (ARC) va atorgar 
a l’empresa Lestaca el codi 
gestor per començar a operar 
el dipòsit i el centre de valo-
rització. La companyia, par-
ticipada per Urbaser i Griñó, 
ha trigat gairebé dos mesos 
a iniciar l’activitat al primer 
vas que s’ha construït, amb 
capacitat per a 1,29 milions 
de metres cúbics. Els primers 
materials provenien d’una 
planta de tractament que la 
mateixa Griñó té a Constantí. 
però ja ha iniciat accions co-
mercials per tal de teixir una 
xarxa de clients i poder captar 
nous residus a la comarca i el 
seu entorn. Amb la posada en 

marxa del dipòsit s’han activat 
també les oficines, la bàscula 
i les dependències del perso-
nal -amb menjador i vestuaris, 
entre d’altres-. Actualment, 
Lestaca dona feina directa a 
quatre persones i a unes vuit 
persones més, de forma indi-
recta, que corresponen a les 
subcontractes de maquinària 
i de vigilància nocturna. Però 
la companyia preveu assolir 
un mínim de 14 llocs de treball 
directes en el futur.
L’alcalde de Riba-roja, Anto-
nio Suárez, s’ha mostrat molt 
satisfet pel resultat d’aquesta 
implantació industrial, ja que 
ha permès la contractació de 
quatre veïns del poble i repor-
ta importants ingressos per 
a les arques municipals. “La 
nostra serà una posició dialo-
gant, però també d’exigència 
perquè l’empresa compleixi 
amb tot allò pactat, com ara 
que s’arribi als 14 llocs de tre-
ball”, ha manifestat Suárez.
Per la llicència d’obres i altres 
tràmits, el consistori ja ha in-
gressat 350.000 euros. Durant 
el primer any hi ha un cànon 
d’activitat de 150.000 euros, 
que s’elevarà a 175.000 euros 
els anys següents. Tenint en 
compte que el volum màxim 
de residus anuals és de 
250.000 tones, i que es con-
templa el pagament de dos eu-
ros per tona al consistori, les 
previsions d’ingressos se si-
tuen entre 375.000 i 500.000 
euros anuals. A més, des del 
2019 els veïns ja no paguen els 
90 euros de taxa de recollida 
de la brossa –92.500 euros en 
conjunt. L’empresa també s’ha 
compromès a crear una carre-
tera al camí de Maials i a im-
plantar una xarxa de regadiu 
que podrà abastir unes 130 
hectàrees del terme. 

Panoràmica de la primera de les quatre cel·les que es fan al dipòsit de Riba-roja. //  ACN.

Planta per generar combustible amb plàstics

Segons l’alcalde de Riba-roja d’Ebre, An-
tonio Suárez, la implantació de dipòsit de 
residus industrials no perillosos, “per si 
sola, no resol els problemes de despobla-
ment que té Riba-roja ni la comarca”, però 
esdevé “un primer pas” per poder captar 
noves inversions i generar riquesa al poble 
i l’entorn. “Els grans nínxols d’ocupació 
que es preveuen des de la Unió Europea 
són la gestió dels residus, sobretot triatge 
i reciclatge perquè vagi la menor quanti-
tat a dipòsit, i en segon lloc l’energia. Per 
tant, nosaltres l’únic que hem fet és pujar 
al carro d’una de les línies estratègiques de 
desenvolupament que ve marcat des de la 
Unió Europea”, va manifestar.
A més, l’alcalde va destacar que l’empresa 
es planteja implantar una altra activitat 
a la zona, que podria crear 30 nous llocs 

de treball addicionals. Es tracta, segons 
Suárez, d’una nova planta de transforma-
ció de plàstics en combustible, mitjançant 
la despolimerització catalítica, que Griñó 
ja porta a terme, en una fase experimen-
tal, a la seua planta de Constantí. “Es fa 
una aposta per convertir aquests residus 
en energia i en altres compostos per a què 
puguin ser reutilitzats. En definitiva, eco-
nomia circular”, va remarcar Suárez.
A més, tot i que va evitar revifar les polè-
miques del passat per la forta oposició que 
va trobar el projecte a les poblacions veï-
nes, Suárez es va mostrar expectant res-
pecte la tramitació de l’ampliació de l’abo-
cador de Tivissa, que podria arribar a 
quadruplicar la seua capacitat. “Nosaltres 
hi donarem suport i així ho hem manifes-
tat a l’Ajuntament”, va afirmar.  

G.M. / ACN
RIBA-ROJA D’EBRE
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Més parc natural per frenar l’eòlica 
 El Consell Comarcal de la Terra Alta estudia 

sol·licitar ara l’ampliació del parc dels Ports
 El govern de Sanromà considera que és una 

manera de blindar la comarca a projectes eòlics

La presidenta del Consell Co-
marcal de la Terra Alta, Neus 
Sanromà, ha avançat que es-
tudien ampliar el Parc Natural 
del Ports a les serres de Pàn-
dols i Cavalls, així com a altres 
zones de la comarca, com a 
fórmula per blindar la Terra 
Alta a la instal·lació de més 
projectes eòlics. “Hem vist 
que és una de les causes que 
ens pot afavorir en el moment 
de no implantar més parcs 
eòlics”, va dir durant una en-
trevista a Canal 21 Ebre. De 
fet, Sanromà va recordar que 
ERC, a l’Ajuntament d’Arnes, 
fa anys que van presentar una 
moció per ampliar el Parc Na-
tural dels Ports cap a les se-
rres de Pàndols i Cavalls, i que 
CiU també va fer el mateix al 
Consell Comarcal de la Terra 
Alta. Segons Sanromà, inten-
taran reactivar estes mocions 
i ja han començat a parlar 
amb el director del Parc Natu-
ral dels Ports, qui “no ho veu 
malament”, perquè geogràfi-
cament Pàndols i Cavalls són 
una continuació del massís 
dels Ports, i perquè el mateix 
parc fa actuacions a les dos 
serres pel fet de ser espais de 
la Xarxa Natura 2000. “Si més 
no, buscar una altra mesura 
perquè no vinguen més parcs 
eòlics”, va remarcar.
En la mateixa entrevista, San-
romà va manifestar el males-
tar de la comarca amb el nou 
decret d’energies renovables 
de la Generalitat, en conside-

rar que agreujarà la massifica-
ció eòlica que ja pateix la Te-
rra Alta. Així, va valorar que el 
nou decret facilita la implan-
tació de projectes, fins i tot en 
zones PEIN i Xarxa Natura 
2000. “En definitiva, el decret 
el que fa és obrir la porta per-
què la implantació es puga fer 
molt més fàcilment, perquè 
fins ara les zones de Xarxa 
Natural 2000 i les PEIN esta-
ven protegides; ara en aques-
tes zones, amb un certificat o 
unes autoritzacions, es poden 
implantar parcs, i evident-
ment hi ha un desacord per 
part de la comarca”, va apun-
tar. “Per part de la comarca en 
diem prou, no en volem cap 
ni un més perquè com a Terra 
Alta ja hem aportat suficient 
en la generació d’energia eòli-
ca al país”, va afegir-hi.
Sanromà va celebrar que les 
al·legacions presentades ha-
gen servit per aturar el projec-
te eòlic a Benifallet, Pinell de 
Brai i Prat de Comte. De la ma-
teixa manera, també s’ha atu-
rat el parc programat als Pe-
sells d’Horta de Sant Joan. 
Però hi ha descontentament 
perquè encara queda un pro-
jecte en marxa, i Sanromà ha 
demanat a la consellera Ànge-
ls Chacón que, si cal, Empresa 
indemnitze la promotora. “Si 
l’empresa ja té totes les llicèn-
cies per tirar endavant l’obra, 
l’única opció que hi ha és in-
demnitzar-la”, va cloure. 

Gustau Moreno
GANDESA

Imatge d’arxiu d’un parc eòlic de la Terra Alta. // ACN.

TERRA ALTA

 MUNICIPIS 

Sis projectes eòlics arriben a la Ribera d’Ebre
Les empreses energètiques “alliberen pres-
sió” a la Terra Alta per construir nous parcs 
eòlics, però es fixen ara en la comarca veïna 
de la Ribera d’Ebre. Així, des de la deroga-
ció de les ZDP (zones de desenvolupament 
prioritari), fa només uns mesos, ja s’han 
presentat sis projectes d’energia eòlica a la 
comarca riberenca. “Evitarem la polèmica 
perquè els tècnics s’encarregaran de des-
cartar o acceptar si es poden posar parcs 
on es proposa”, ha explicat el delegat Xa-
vier Pallarès. 
Aquest és el procediment que se seguirà en 
els sis parcs eòlics que s’han projectat a la 
Ribera d’Ebre. Són els parcs Tivissa I i II (de 
37,8 MW cadascun), el parc Vandellòs (de 
21MW), el parc Motarro II (de 34,2MW), 
el parc La Mar (32MW) i les Planelles (de 
44MW). Tots sis estan al terme municipal 

de Tivissa i afecten també Garcia, Ginestar, 
Móra la Nova i l’Ametlla de Mar, a més de 
Vandellòs i l’Hospitalet de l’Infant. “Obrim 
tot el país a les energies renovables i inten-
tarem ser més àgils”, ha recordat el delegat.
Segons Pallarès, el Govern ja ha constituït 
la ponència tècnica que, com marca el nou 
decret llei 16/2019 de mesures urgents per a 
l’emergència climàtica i l’impuls a les ener-
gies renovables, s’encarregarà de fer una 
valoració prèvia sobre la viabilitat dels pro-
jectes. Si són viables, es preguntarà als 
ajuntaments si els volen.   ACN.
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Plaques solars en terra cremada  
 Afectats per l’incendi de la Ribera es plantegen 

arrendar les finques per fer-hi un gran parc solar
 L’alcalde de la Torre de l’Espanyol adverteix de 

la concentració de projectes energètics al territori

Una part de les finques afecta-
des per l’incendi del nord de la 
Ribera d’Ebre podria acollir la 
instal·lació d’un parc solar. Vuit 
mesos després de l’incendi, al-
guns dels afectats es plantegen 
arrendar les seues finques per a 
la implantació de plaques foto-
voltaiques, arran del nou decret 
de renovables de la Generali-
tat, en el marc d’una inversió 
projectada per l’empresa Sun 
Systems. Així ho ha confirmat 
este 20 de febrer l’alcalde de 
la Torre de l’Espanyol, Joan 
Juncà. “Al nostre terme hi ha 
una empresa que té projecte 
d’instal·lacions solars”, va as-
senyalar.
“Quant surt aquest decret, 
les eines que tenim els ajun-

taments per regular això són 
zero. No estem capacitats per 
regular res. Si ells tenen les 
finques i els papers mediam-
bientals i tots els permisos, 
poden tirar endavant per molt 
que l’Ajuntament s’hi oposi”, 
va advertir. “La gent ho ha de 
tenir molt clar. Jo entenc tots 
els propietaris que aposten per 
cedir les seues finques a canvi 
d’un arrendament anual du-
rant 30 anys per fer aquestes 
instal·lacions, perquè estem en 
una greu crisi de la pagesia en 
què és molt difícil viure-hi”, va 
explicar Juncà.
De fet, Juncà va alertar que la 
greu crisi que travessa la page-
sia facilita la instal·lació d’estos 
projectes, i que caldria evi-
tar-ne la concentració al sud 
del país. “Necessitem passar a 
les renovables, sí, però que hi 
col·labori tothom. Que no 

només hi hagi a la Torre, a Vi-
nebre, a Flix, a totes les Terres 
de l’Ebre, i quan ja passem de 
Tarragona ja no”, va afegir-hi. 
D’altra banda, Juncà va afirmar 
que l’ajuda que ha rebut el 
granger Pere Jornet ha estat 
“irrisòria”, tot i que el president 
Quim Torra i el vicepresident 
van visitar la seua granja calci-
nada de la Torre de l’Espanyol 
per prometre-li tot tipus de su-
port. De la mateixa manera, 
Juncà també va lamentar que 
alguns pagesos afectats per l’in-
cendi hagin hagut de renunciar 
als ajuts d’Agricultura perquè 
no han contractat l’assegurança 
de l’olivera. 

G.M.
LA TORRE DE L’ESPANYOL

Una de les finques afectades per l’incendi. // ARXIU C21.

LA TORRE DE L’ESPANYOL

El 24 de feber al vespre es va 
celebrar el ple ordinari del 
mes de febrer a l’Ajuntament 
d’Amposta. Era el primer ple 
en què els regidors del govern 
d’Esquerra d’Amposta no van 
debatre ni votar cap de les mo-
cions del grup de Som Ampos-
ta,  tal i com l’alcalde, Adam 
Tomàs, havia anunciat des-
prés dels incidents al ple de 
gener amb els dos regidors del 

grup, Germán Ciscar i Fèlix 
Aliau. En canvi, sí que es van 
debatre i aprovar dos mocions 
dels republicans i del PSC 
per la commemoració del Dia 
Internacional de les Dones i 
també una moció del Junts 
per Amposta que demanava 
actualitzar les instal·lacions 
de la piscina municipal.
De la mateixa manera, també 
es va aprovar la moció de 
Junts per Amposta perquè 
s’incorpori el camí de Bala-
dres al pla zonal de carreteres 
de la Diputació de Tarragona; 

una del PSC per l’impuls del 
pacte contra la crisi de preus 
de la fruita dolça; i la d’Esque-
rra d’Amposta, per a la cons-
trucció del camí de guarda de 
la badia dels Alfacs, com ja 
s’havia aprovat a l’Ajuntament 
de Sant Carles de la Ràpita, 
per exigir al govern de l’Estat 
l’execució d’un projecte al ca-
laix des del 2016. 

Amposta renovarà les instal·lacions de la piscina
Cinta Bonet
AMPOSTA

Una imatge del ple d’Amposta del 24 de febrer. // CEDIDA. 
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Movem denuncia obres aturades
 Jordan recorda que la Casa de les Tres Cultures

al Porcar havia d’estar acabada a principis del 2019
 L’activitat a la nova plaça de la Catedral també 

està paralitzada, des de l’octubre de l’any passat

Movem Tortosa va denunciar 
el 5 de febrer els retards que 
acumulen les obres de cons-
trucció de la Casa de les Tres 
Cultures a l’antic balneari de 
Porcar, així com de la nova 
plaça de la Catedral. El porta-
veu de Movem, Jordi Jordan, 
va recordar que el projecte de 
la Casa de les Tres Cultures 
ja porta un retard d’un any, ja 
que l’alcaldessa va anunciar a 
l’agost del 2018 que les obres 
podrien estar acabades en sis 
mesos. Però al desembre es va 
saber que les obres estan atu-
rades per la troballa d’un en-
terrament romà i les dificultats 
en el sòl. En el cas de la plaça 
de la Catedral, les obres de la 
qual havien d’estar acabades a 

finals de l’estiu passat, Movem 
ja va preguntar per l’aturada de 
les obres en el ple ordinari del 
mes de novembre. En un pri-
mer moment, Meritxell Roi-
gé va negar que hi haguessin 
complicacions, tot i que final-
ment va haver d’admetre que 
les obres estaven aturades.
Jordan va explicar des de l’an-
tic call de Remolins que, més 
enllà que la paràlisi de les obres 
dona una imatge negativa de la 
ciutat de cara al turisme, també 
s’estan generant molèsties a 
veïns i veïnes als quals les tan-
ques dificulten l’accés a les 
seues finques. En este sentit, 
Jordan va denunciar que el go-
vern municipal no ha donat 
resposta a peticions ciutadanes 
per reduir l’impacte de les 
obres i solucionar els proble-
mes d’accés. De la mateixa ma-
nera, Movem tampoc no ha re-

but resposta a la instància 
presentada fa més d’un mes i 
mig, en què es reclamava infor-
mació sobre l’estat de les obres 
al balneari i que es donés res-
posta als veïns afectats. Així, 
Jordan va reclamar “celeritat 
per agilitzar les obres i proto-
cols per a dialogar amb els 
veïns i veïnes i preveure mesu-
res que permetin reduir les 
afectacions i poder garantir la 
convivència de les obres amb el 
dia a dia de la gent”. Al març de 
2017, Movem va presentar una 
moció que demanava un proto-
col per reduir l’efecte negatiu 
de les obres sobre el comerç 
local i la ciutadania 

G.M. / C.B.
TORTOSA

El grup de Movem, a les obres aturades del Porcar. // CEDIDA.

TORTOSA

La CUP portarà al ple de 
l’Ajuntament d’este 2 de març 
una moció perquè Tortosa es 
puga declarar municipi lliu-
re de glifosat a l’espai públic. 
El portaveu de la CUP, Xa-
vier Rodríguez, ha denuncat 
l’ús d’este pesticida per a les 
males herbes sense seguir les 
mesures i recomanacions del 
Departament d’Agricultura. 
Així, des de la CUP recorden 

que l’any 2015 l’Organització 
Mundial de la Salut (OMS) va 
declarar el glifosat com a pro-
bablement cancerigen, i que 
també l’Agència Catalana per 
la Seguretat Alimentària reco-
mana reduir el seu ús.
En este sentit, Rodríguez ha 
lamentat que cap de les mesu-
res establertes per Agricultura 
s’estan apliquant, ni per part 
de l’empresa que gestiona el 
servei, Acciona, ni per part del 
mateix Ajuntament de Torto-
sa. El cupaire ha recordat que, 
al maig del 2019, la CUP ja va 

denunciar la presència de gli-
fosat al parc municipal Teodor 
González, després de portar a 
analitzar al laboratori cinc 
mostres diferents. Finalment, 
Rodríguez ha advertit de la 
perillositat del producte per a 
la salut humana i els animals, i 
ha anunciat una campanya in-
formativa i de conscienciació 
adreçada a la ciutadania. 

La CUP vol una Tortosa lliure de glifosat 
G.M. / C.B.
TORTOSA

Xavier Rodríguez denunciant l’ús del glifossat. // N.B. 
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Un bombeig d’aigua millor i més eficient 

Aigües de Tortosa invertirà 
153.000 euros en la renovació 
integral de l’estació de bomba-
ment d’aigua situada al parc 
municipal Teodor González. 
L’alcaldessa de Tortosa, Meri-
txell Roigé, va explicar que 
l’actuació preveu la instal·la-
ció de nous equips que perme-
tran controlar i gestionar la 
instal·lació a distància, i afavo-
rir l’eficiència energètica. Els 

treballs han de durar tres me-
sos i, segons l’Ajuntament, es 
podran realitzar sense talls de 
subministrament gràcies als 
pous construïts al barranc del 
Rastre. “Abans no ens ho ha-
guessem pogut permetre, o 
hauríem d’haver fet aquesta 
substitució en molt poc temps, 
perquè si no hauríem corregut 
el risc d’haver d’aturar el sub-
ministrament en algun mo-
ment”, va apuntar l’alcaldessa, 
que també és presidenta d’Ai-
gües de Tortosa. A més, Roigé 
també va presentar uns gots 

reutilitzables, fets amb farina 
de blat, que es van repartir du-
rant la Fira de l’Oli de les Te-
rres de l’Ebre, a Jesús, per in-
centivar el consum d’aigua 
d’aixeta. També a la fira de Je-
sús es va veure el prototip de 
fonts que s’instal·laran al mu-
nicipi. Unes fonts amb aigua 
fresca i filtrada, que s’alimen-
taran de plaques solars. 

La Policia Local de Tortosa 
ha denunciat dos persones 
en aplicació de l’ordenança 
del bon ús de la via públi-
ca. Segons l’Ajuntament, 
les sancions corresponen 
a abocaments de deixalles 
fora dels contenidors, de les 
quals es va poder identificar 
la procedència. En este cas, 
les persones denunciades 
s’exposen a una sanció mí-
nima de 200 euros, i màxi-
mes de fins a 375 euros. El 
consistori ha recordat que 
les deixalles han de ser di-
positades degudament als 

respectius contenidors, i que 
els residus que requereixen 
un tractament especial cal 
dur-los a la deixalleria muni-
cipal o a la deixalleria mòbil 
que recorre tot el municipi. 
A més, els establiments co-
mercials tenen a la seua dis-
posició el servei gratuït de 
recollida porta a porta quan 
generen un volum elevat de 
cartró.
Dies després, la Policia Local 
també ha obert un tercer ex-
pedient per abocar deixalles 
fora d’un contenidor al polí-
gon Baix Ebre.  Redacció.

Tortosa sanciona 
el llençament de 
deixalles fora dels 
contenidors

Les deixalles abocades fora del contenidor. // CEDIDA.

Cinta Bonet
TORTOSA

 Aigües de Tortosa inverteix 153.000 euros en la 
millora integral de l’estació de bombament del parc

 També presenten gots fets amb farina de blat i 
les noves fonts ‘solars’ amb aigua fresca i filtrada 

Mira el
vídeo
en este
enllaç Un moment de la presentació de les obres. // CEDIDA.
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El mapa ferroviari que ha 
quedat a les Terres de l’Ebre 
després de la posada en fun-
cionament de la doble via 
entre Vandellòs i Tarragona, 
després de 20 anys d’obres i 
més de 700 milions d’euros 
d’inversió, ha provocat la re-
acció unànime d’un territori 
que diu prou. El clímax d’es-
te malestar ha estat la mani-
festació convocada per Trens 
Dignes, el 16 de febrer passat, 
a l’estació de l’Aldea, amb la 
presència de reprentants de 
JxCat, d’ERC, dels comuns, de 
Movem Terres de l’Ebre, del 
PSC i de Ciutadans, així com 
nombrosos alcaldes i alcal-
desses del territori. També del 
secretari d’Infraestructures i 
Mobilitat, Isidre Gavín, que va 
intentar tirar pilotes fora amb 
la creació de l’Autoritat Te-
rritorial de Mobilitat (ATM) 
mentre la plataforma criticava 
el “succedani” de la Taula de 
Mobilitat que va imposar el 
govern català, un cop que han 
quedat demostrades les seues 
limitacions i inoperància.
“La resposta de la Generalitat, 
lamentant-ho molt, és molt 
limitada perquè no tenim les 
eines per gestionar el trans-
port ferroviari dels regionals 
i rodalies”, va afirmar Gavín, 
que des de l’Aldea va exigir a 
l’Estat “sensibilitat amb els 
territoris”, i a Adif i Renfe 
que “atenguin” les propostes 
del Govern. “La Generalitat 
no pot permetre que un terri-
tori no quedi connectat amb 
uns trens que passen per da-
vant i que passen de llarg”, 
va subratllar. “La connexió 
ferroviària és imprescindible 

perquè un país i la seva gent es 
pugui desenvolupar i, per tant, 
els Euromed i els Avlo han de 
parar i Renfe ha d’atendre no 
només els trens comercials 
de llarga distància –València- 
Barcelona o Barcelona-Ma-
drid-, sinó la necessitat de l’in-
terès públic”, va tancar.
Dies després, Trens Dignes es 
reunia amb el Departament de 
Territori i Sostenibilitat, a 
Barcelona, per tal d’abordar la 
nova planificació ferroviària, 
que en principi és provisional 
fins a l’1 de març. Així, la pla-
taforna va reclamar a la Gene-
ralitat la bonificació del preu 
del bitllet dels Talgo des de 
l’Aldea, tal com feien amb els 
Euromed que s’hi aturaven i 
que van deixar de fer-ho des 
de l’entrada en funcionament 
de la variant de Vandellòs, el 
13 de gener. Segons la porta-
veu de l’entitat, Montse Caste-
llà, la mesura seria aplicable a 
sis combois que ja fan parada 
en aquesta estació, i “mitiga-
ria” la pèrdua dels quatre Eu-
romeds que ja no hi presten 
servei. La plataforma també 
va demanar a la Generalitat 
que es puguin destinar a les 
Terres de l’Ebre algunes de les 
unitats 449 de Mitja Distància 
que actualment operen a les 
comarques de Girona. Segons 
Castellà, el Govern s’hi ha 
compromès, i va afegir-hi que 
ajudaria a fer el servei “més 
digne” i no haver de posar tant 
l’accent en l’alta velocitat o el 
servei Avant entre Barcelona i 
Tortosa. Per últim, després de 
la protesta a l’estació de l’Al-
dea, la portaveu de la platafor-
ma Trens Dignes no va descar-
tar tornar a convocar més 
manifestacions si després 
d’este 1 de març no hi ha hagut 
millores reals al servei. 

MOBILITAT 

Revolta pel nou mapa ferroviari
 Trens Dignes no descarta noves mobilitzacions si 

no hi ha millores del servei a partir de l’1 de març
 La Generalitat reclama a Adif i Renfe ‘més 

sensibilitat amb els territoris’ com l’Ebre

Isidre Gavín, durant la protesta de Trens Dignes a l’estació de l’Aldea. // JOAQUIM DOMINGO.

C.B. / G.M. / J.D.
AMPOSTA

S
SOCIETAT

ALCALDES i representants dels 
consells comarcals de la Ribera 
d’Ebre, la Terra Alta, el Baix Camp, el 
Priorat i el Baix Aragó van reunir-se 
a Móra la Nova per reclamar millo-
res que ajuden a salvar la línia R-15. 
Dos anys després de les seues rei-
vindicacions anteriors, lamenten 

que les demandes no s’han atès, i 
que cada cop els veïns perden més 
la confiança amb un servei ple de 
retards i avaries constants. L’alcalde 
de Móra la Nova, Francesc Xavier 
Moliné, ha advertit que actualment 
el servei de l’R-15 no és competitiu, i 
que agreuja el despoblament.  C.B.

Front comú per la millora de l’R-15

Avant a preu de regional (fins a Tarragona)
Hi ha un aspecte que ha passat gairebé 
desapercebut i que no s’havia explicat ini-
cialment, del nou servei de tren Avant que 
circula entre Tortosa i l’estació de Sants a 
Barcelona. Es tracta del fet que els viatges 
que utilitzen el servei entre les estacions 
de Tortosa i del Camp de Tarragona poden 
reservar els seus bitllets a preu de regio-
nals o bé utilitzar els seus abonaments ha-
bituals de Rodalies de Catalunya. Només 
els cal validar o formalitzar la reserva de 
la plaça a les finestretes o a les màquines 
d’autovenda de Rodalies de les respectives 
estacions. L’usuari Daniel Gil va detec-

tar-ho als panells informatius del nou ser-
vei de tren Avant entre Tortosa i Barcelo-
na, i Rodalies de Catalunya va confirmar-ho 
a través d’un missatge a Twitter: “Sempre 
que es realitzi la formalització per la re-
serva de plaça seran vàlids els títols de 
transport i tarifes habituals de Regionals, 
quan l’origen i la destinació estigui com-
près entre Tortosa i Camp de Tarragona”. 
Gil es preguntava, després de la resposta, 
per quin motiu no eren vàlids els abona-
ments de Rodalies en tota la línia i per a tot 
el trajecte, és a dir, per què no eren vàlids 
també per arribar fins a Barcelona.  
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La plataforma Trens Dignes va 
exigir amb una manifestació a 
l’estació de l’Aldea, el 16 de fe-
brer passat, més connexions 
amb trens de l’alta velocitat, 
més freqüències dels regionals 
R-15 i l’R-16, i el retorn dels 
quatre Euromed perduts amb 
la posada en marxa de la va-
riant de Vandellòs. També va 
demanar la dissolució la Tau-
la de Mobilitat de les Terres 
de l’Ebre, i la seua substitució 
per una Autoritat Territorial 
de Mobilitat (ATM), perquè 
consideren que és “ineficient 
i inoperant”. El col·lectiu va 
protestar, fins i tot, amb un tall 
de la via, tot aprofitant l’atura-
da d’un Talgo durant uns cinc 
minuts, per tal de no perjudi-
car els viatgers.
Sota el lema ‘Ni un tren men-
ys’ i amb consignes com ara 
‘Prou retards’ i ‘Que torni 
l’Euromed’, els manifestants 
s’havien aplegat a les portes de 
l’estació de tren de l’Al-
dea-Amposta-Tortosa. L’es-
criptor moranovenc Miquel 
Esteve i la catedràtica tortosi-
na Amparo Moreno van llegir 
un manifest per denunciar la 
pèrdua de connexions a les 
Terres de l’Ebre des de la po-
sada en funcionament de la 
variant de Vandellòs, el 13 de 
gener passat. La portaveu de 
Trens Dignes, Montse Caste-
llà, va fer una crida al Govern, 
Adif i a Renfe perquè reformu-
len el mapa ferroviari, i també 
va demanar la dissolució de la 
Taula de Mobilitat i la seua 
substitució per l’ATM. Però el 
secretari d’Infraestructures i 
Mobilitat, Isidre Gavín, pre-
sent a la protesta, va advertir 
Trens Dgines que l’ATM no re-
soldria les problemàtiques fe-
rroviàries de l’Ebre. I és que 
Gavin va assenyalar el govern 
espanyol, Adif i Renfe com a 
principals responsables del 
servei ferroviari actual.

Tall a l’Aldea per uns trens dignes
 Més de 150 persones es manifesten per exigir 

més freqüències i millores a les línies R-15 i R-16
 També més connexions amb l’alta velocitat, 

el retorn dels Euromed i la creació de l’ATM

G.M. / J.D. / ACN
L’ALDEA

Diferents moments de la manifestació de Trens Dignes a l’estació de l’Aldea. // JOAQUIM DOMINGO.
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Quatre trens Avant a Barcelona? 
 Sabaté anuncia que Renfe ja podria ampliar 

el servei de velocitat alta des de Tortosa
 El subdelegat desmenteix la Generalitat sobre 

la negativa d’Adif i Renfe per l’Euromed a l’Aldea

El subdelegat del govern de 
l’Estat a Tarragona, Joan Sa-
baté, va avançar el 4 de febrer 
passat que Renfe ja està en dis-
posició d’ampliar a quatre el 
nombre de trens Avant entre 
Tortosa i Barcelona. L’endemà 
de la posada en funcionament 
del primer tren de velocitat 
alta, amb un únic viatge d’ana-
da i de tornada, Sabaté va as-
segurar que ara només fa falta 
que la Generalitat i Renfe es 
posin d’acord en els nous ser-
veis. “Em consta que Renfe, 
que ja ha posat en marxa un 
Avant des de l’estació de Torto-
sa fins a Barcelona, i que és una 
millora substancial però insu-
ficient, ja està en condicions 
de posar-ne quatre operatius; 

per tant, és qüestió de què se li 
demane”, va afirmar el subde-
legat. 
En declaracions a Canal 21 
Ebre, Sabaté també va parlar 
d’establir trens llançadora en-
tre les estacions de Tortosa i 
l’Aldea amb l’estació de l’AVE 
del Camp de Tarragona, per 
millorar les connexions amb 
Barcelona. A més, la mesu-
ra permetria no haver d’aug-
mentar el nombre de combois 
que han d’entrar a l’estació de 
Sants de Barcelona. “L’estació 
de Sants està col·lapsada, ja no 
té més capacitat de tràfic ferro-
viari”, va afegir-hi.
En canvi, Sabaté va rebutjar 
que la Generalitat culpe Renfe i 
Adif de la pèrdua dels trens 
Euromed a l’Aldea. “És fals, 
completament”, va aclarir el 
subdelegat. “Fals perquè la pa-
rada de l’Euromed es feia pre-

cisament a petició del govern 
de la Generalitat, i subvencio-
nat pel govern de la Generali-
tat”, va recordar. “Però era un 
conveni que tenia una limita-
ció temporal que s’acabava ara. 
Per tant, estava a les mans del 
govern català haver demanat 
de renovar el conveni i seguir 
prestant aquest servei. Conve-
ni que suposava una bonifica-
ció i una implicació pressupos-
tària de la Generalitat. No ho 
han demanat, el conveni s’ha 
extingit, i l’Euromed no para”, 
va lamentar Sabaté, qui va re-
cordar que la gestió dels tres de 
rodalies i regionals és una com-
petència del govern català.  

Gustau Moreno
TORTOSA

Un moment de l’entrevista a Joan Sabaté. //  C21.

El secretari d’Infraestructures 
Isidre Gavín, ha admès que el 
nou tren Avant entre Tortosa i 
Barcelona, amb un únic viatge 
diari per sentit, no ha desper-
tat la demanda esperada per 
la Generalitat, tot i oferir un 
“temps excel·lent” i “un preu 
competitiu”. “De moment la 
demanda no està responent 
encara com esperàvem o ens 
hagués agradat”, va dir Ga-

vín el 26 de febrer durant una 
conferència a Taragona. Amb 
tot, ha apuntat que encara hi 
ha falta d’informació i que 
aquesta oferta necessita d’un 
“temps de maduració”. El re-
presentant del Govern va re-
cordat que ells volien quatre 
trens Avant diaris, però que 
Adif els va limitar a un perquè 
només quedava un solc dispo-
nible a l’estació de Sants.
La realitat és que, el primer 
dia del servei, els primers 
viatgers de l’Avant  (més d’una 
cinquantena de persones, so-

bretot del Camp de Tarrago-
na), van arribar amb alguns 
minuts retard a la capital ca-
talana. De fet, el tren havia 
sortit fora d’hora des de Tor-
tosa, i la majoria de viatgers 
van refusar parar-se a valorar 
el servei perquè ja feien tard 
a la feina o per enllaçar amb 
un segon transport públic. Els 
que sí que van aturar-se, però,  
van reclamar més freqüències 
i més comoditat als combois. 
“El tren ha arribat tard, per 
començar tard”, deia Joan, 
que va afirmar que “haurien 

de millorar horaris i serveis”. 
De fet, també va lamentar que 
siguin “trens molt sorollosos, 
que no deixen descansar a la 
gent i on no es pot treballar 
perquè vibren molt”. A més, 
va criticar que hi havia com-
bois que tenien els lavabos es-
patllats i que feien “una pudor 
bestial”.
El primer Avant l’havien uti-
litzat 55 persones, de les quals 
40 van pujar a l’estació del 
Camp de Tarragona. A la resta 
d’estacions, Tortosa, l’Aldea, 
l’Hospitalet de l’Infant i Cam-

brils – que no disposaven fins 
al 3 de febrer de cap servei 
d’alta velocitat d’ample varia-
ble amb Barcelona-, van pu-
jar-hi 15 clients. 
D’altra banda, el president de 
Renfe, Isaías Táboas, va con-
firmar que l’operadora i la Ge-
neralitat tenen enllestit l’acord 
per prorrogar 15 anys més el 
servei de Rodalies. Així, va dir 
que la seua concreció està 
pendent que el Ministeri de 
Transports transfereixi els 
270 milions d’euros anuals del 
dèficit tarifari al govern.    

El govern admet que els trens Avant des 
de Tortosa no tenen la demanda esperada 
G.M. / ACN
TORTOSA / TARRAGONA
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Teràpia amb gossos i nines a Jesús

L’hospital de la Santa Creu 
de Jesús ha incorporat dos 
teràpies amb gossos i nines 
hiperrealistes per millorar el 
benestar dels usuaris. L’ob-
jectiu és contribuir a millorar 
l’estat anímic i emocional de 
les persones d’edat avançada 
de la residència, especialment 
les que desenvolupen una 
demència. L’educadora social, 
Carme Franch, va explicar 

que la teràpia amb gossos s’ha 
realitzat amb èxit durant l’úl-
tim any. En concret, la teràpia 
es duu a terme amb l’ajuda de 
Sugus i Lola, dos gossos que 
permeten els usuaris de l’hos-
pital millorar l’autoestima, la 
confiança, i disminuir el sen-
timent de solitud i aïllament 
que puguen patir, així com fo-
mentar l’afectivitat.
D’altra banda, en el termini 
d’un mes s’iniciarà la nova 
teràpia amb nines, que hau-
rien de facilitar activitats de 
grup amb les quals busquen 

provocar la reminiscència, ac-
tivar el record i d’aquesta ma-
nera poder generar grups de 
conversa i emocions. També 
ha de servir per fer activitats 
individuals que volen fer aflo-
rar les emocions en persones 
amb demència avançada, i po-
der tindre-hi una comunica-
ció que les aparte de l’aïlla-
ment.  

La inactivitat física és un risc 
per a la salut. Així ho sosté 
l’expert internacional, cate-
dràtic i director del departa-
ment de Ciències de la Salut 
de la Universitat de Navarra, 
Mikel Izquierdo, que el 17 de 
febrer va realitzar una xerra-
da sobre envelliment saluda-
ble al Viver d’Empreses Baix 
Ebre Innova, a Camarles. 
Izquierdo va afirmar que el 
problema no és envellir, sinó 
que ho és viure més anys 
amb dependència.
Izquierdo és especialista en 
prescripció d’exercici per la 

millora de la salut i la quali-
tat de vida, ha dirigit més 
d’una vintena de tesis docto-
rals en l’àmbit de l’activitat 
física, i ha publicat més de 
300 articles en revistes. La 
directora territorial de Salut, 
Mar Lleixà, va posar de re-
lleu la importància de treba-
llar en xarxa en favor de l’en-
velliment saludable.   C.B.

L’activitat física, 
una medecina ‘molt 
potent’ per envellir 
amb més salut

Un moment de la xerrada d’Izquierdo. // C21.

Cinta Bonet
JESÚS

 L’hospital de la Santa Creu incorpora tècniques 
per millorar l’estat anímic i emocional de gent gran

 L’ús de nines hiperrealistes busca reactivar 
els records per trencar amb l’aïllament
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El pla del Delta posa fil a l’agulla
 El cap de Costes avança que l’Estat plantejarà 

l’aportació massiva de sorra als punts més fràgils
 Espanya confirma que es tindran en compte 

algunes de les propostes de la Taula de Consens

L’estratègia de protecció del 
Delta, que està acabant de 
redactar el govern de l’Estat, 
podria plantejar l’aportació 
massiva d’arena als “punts 
deficitaris del Delta” com ara 
l’illa de Buda, la barra del Tra-
bucador o la platja de la Mar-
quesa. Així ho va apuntar-ho 
el cap de Costes a Tarragona, 
l’ampostí Antoni Espanya, du-
rant una entrevista a Canal 21 
Ebre. Segons Espanya, el go-
vern de l’Estat està accelerant 
la redacció del seu pla, que 
inclourà algunes obres propo-
sades per la Taula de Consens 
pel Delta. De fet, l’aportació 
massiva de sorra és una de 
les aportacions de la mateixa 
Taula de Consens. “Ens hem 
d’anticipar a la regressió en 
estes zones regressives per 
sí mateixes, i compensar-les 
amb aportacions d’arena o mi-
tjançant una draga, això és el 
que pla haurà de desvetallar”, 
va assenyalar.
El pla del Delta havia d’estar 
enllestit abans de final d’any, 
però la ministra Teresa Ribe-
ra ja ha avançat que es podrà 
presentar abans de l’estiu. “In-
corporarà mesures que han 
sortit del territori i altres que 
ja estaven apuntades des de fa 
temps, però que per qüestions 
diverses, bàsicament de tipus 
polític, no s’havien implemen-
tat”, va afegir-hi Espanya, que 
va citar actuacions a les badies 
del Delta i obres d’adaptació 
al canvi climàtic. “Es contem-

plarà gestionar el litoral a mar 
obert, a les franges més sensi-
bles com la desembocadura o 
la platja de la Marquesa, i en 
altres zones més estabilitzades 
com el frontal del Serrallo o la 
platja d’Eucaliptus, o l’aporta-
ció de més arena als llocs més 
regressius”, va remarcar. “I en 
paral·lel, s’abordarà el cavall 
de batalla del Delta, que és el 
dèficit sedimentari en el con-
junt del Delta”, va assegurar.
A banda, Espanya també va re-
passar les actuacions d’emer-
gència que s’estan realitzant al 
Delta després del temporal 
Glòria. Principalment, a l’illa 
de Buda i a la barra del Trabu-
cador. Quant a la zona de la 
Marquesa i la badia del Fan-
gar, Espanya va anunciar que 
es reperfilarà el litoral prote-
gint els arrossars d’un nou 
temporal. “L’Estat invertirà al 
marge esquerre un volum 
econòmic similar al del marge 
dret”, va garantir Segons Es-
panya, l’estratègia en col·labo-
ració amb l’Ajuntament de 
Deltebre i la comunitat de re-
gants de l’Esquerra passa per 
fer un apantallament a tot el 
litoral, perquè la campanya de 
l’arròs puga començar amb to-
tal normalitat, i perquè un hi-
potètic temporal de primavera 
no torne a inundar els arros-
sars. L’Estat ha destinat 3,5 
milions d’euros a reparar els 
danys del Glòria a la demarca-
ció de Tarragona. 

Un moment de la trobada de la Taula de Consens pel Delta. //  ACN.

Reclamen una comissió Estat-Generalitat

La Taula de Consens pel delta de l’Ebre ha 
proposat crear una comissió mixta amb 
els governs espanyol i de la Generalitat, 
per executar de forma urgent les mesures 
necessàries que ajudin a preservar l’espai 
davant l’amenaça de nous temporals. Al-
caldes i comunitats de regants han recla-
mat a les administracions superiors que 
compleixin la paraula i tradueixin en fets 
les promeses fetes ara fa un mes sobre el 
terreny. A més, també demanen als partits 
polítics que s’esforcin per introduir parti-
des econòmiques per materialitzar aques-
tes mesures als pressupostos que encara 
s’estan tancant.
Representants de la Taula de Consens 
van reunir-se el 18 de febrer amb sectors 
afectats, entre els quals els empresaris tu-
rístics, que van manifestar el seu temor 

als efectes adversos de l’episodi. “Els que 
vivim al Delta sabem que aquell episodi 
va ser extraordinari però les probabili-
tats que hi hagi una llevantada, normals al 
març, hi són i al novembre també. Per tant 
creiem que hem de continuar prement 
l’accelerador”, va afirmar el portaveu de 
la Taula, Xavier Curto. L’ens, segons va 
precisar, traslladarà formalment aquesta 
proposta durant els pròxims dies tant al 
govern espanyol com al de la Generalitat.
Tot i agrair “l’acollida i el suport de les di-
ferents administracions i institucions”, en 
la línia d’entendre que calen mesures per 
preservar de forma urgent el Delta, soste-
nen que arriba l’hora dels fets i d’assumir 
compromisos reals. “Creiem que la comis-
sió mixta és l’instrument que pot accelerar 
aquests processos”, va insistir-hi.   C.B.

Gustau Moreno
SANT JAUME D’ENVEJA
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Gonell: ‘El que s’ha perdut a l’illa 
de Buda té un valor incalculable’

Joan Castor Gonell ha afir-
mat que cal actuar de manera 
urgent si es vol salvar el Del-
ta. L’alcalde de Sant Jaume 
d’Enveja ha advertit que, més 
enllà dels perjudicis que el 
temporal Glòria ha provocat 
en la pesca, l’aqüicultura o el 
sector de l’arròs, també hi ha 
danys ambientals que no es 
poden valorar. Segons Gone-
ll, el valor mediambiental del 
que s’ha perdut a l’illa de Buda 
és “incalculable”. “A més, pen-
so que són uns danys que no 
es podran recuperar. El calaix 
de Buda avui està comunicat 
amb la mar, és aigua salada, i 
el mal que allà s’ha pogut fer 
és impressionant”, va lamentar 
l’alcalde en declaracions a Ca-

nal 21 Ebre, tot recorant el va-
lor ecològic i ambiental que té 
l’illa de Buda. “No ens podem 
permetre el luxe de perdre’n 
més”, va dir.
Gonell va recordar que la mar 
es menjava cada any una des-
ena de metres de litoral a l’illa 
de Buda. Però va remarcar que 
ara la regressió s’ha agreujat a 
causa de la mossegada del tem-
poral Glòria, amb la pèrdua 
d’una trentena de metres. “El 
temporal Glòria ha fet molt de 
mal als diferents sectors, però 
el que ha posat en evidència és 
el problema de la regressió”, 
va assenyalar. “Alguna cosa 
hem de fer, perquè amb esta vi-
rulència de temporals el Delta 
el perdrem”, va voler advertir.
A més, Gonell va reiterar que 
els alcaldes de la Taula de Con-
sens pel Delta no accepten el 
raonament d’alguns tècnics de 

les administracions catalanes i 
espanyoles, que consideren 
que no cal fer res al Delta per-
què un espai dinàmic. En este 
sentit, l’alcalde de Sant Jaume 
d’Enveja va tornar a reclamar 
solucions, com ja va fer el 25 de 
gener aprofitant la visita a Be-
nicarló del president Pedro 
Sánchez. Tot i que Gonell apos-
ta per la recuperació dels sedi-
ments retinguts als embassa-
ments, també ha remarcat que 
calen mesures urgents i diver-
ses, adaptades a la realitat de 
cada espai del Delta. En el cas 
de Buda, dics submergibles, re-
generació de platges i camins 
de guarda. 

G.M.
SANT JAUME D’ENVEJA

El missatge dels xiquets de Sant Jaume d’Enveja. // CEDIDA.

TEMPORAL GLÒRIA

“La barra del Trabucador jo 
m’atreveixo a dir que és el pro-
blema més gran que tenim en 
estos moments al delta de 
l’Ebre”. Amb esta contundèn-
cia va parlar l’11 de febrer l’al-
calde de la Ràpita, Josep Ca-
parrós, qui després dels danys 
provocats pel temporal Glòria 
va recordar que la barra del 
Trabucador, al costat de la pla-
tja de la Marquesa i l’illa de 

Buda, és un dels espais més 
“sensibles” i “delicats” de tot 
el Delta. Així, Caparrós va re-
cordar que la barra del Trabu-
cador havia desaparegut total-
ment en bona part dels seus 
sis quilòmetres, amb una pro-
funditat d’entre un i dos me-
tres. A Canal 21 Ebre, Capa-
rrós va remarcar que no s’ha 
via esborrat la part superficial 
de la barra del Trabucador, 
sinó que “durant tres o quatre 
quilòmetres ha desapregut en 
profunditat, estructural-
ment”. L’alcalde rapitenc va 

detallar que això havia provo-
cat problemes immediats, com 
és el fet que no es podia acce-
dir a les salines de la Trinitat, i 
per tant la planta de producció 
de sal d’Infosa estava aturada. 
L’alcalde ha volgut deixar ben 
clara la importància de re-
construir i mantenir la barra 
del Trabucador, per les impli-
cacions ambientals que té so-
bre la mateixa badia dels Al-
facs, així com per l’impacte 
per a les activitats econòmi-
ques de la Punta de la Banya i 
de la població de la Ràpita. 

‘El Trabucador és el problema més greu al Delta’
G.M. 
SANT CARLES DE LA RÀPITA

Màquines treballant per reparar el Trabucador. // ACN.
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El Departament d’Educació 
ha decidit reconvertir l’Esco-
la d’Aqüicultura de l’Institut 
Els Alfacs de Sant Carles de 
la Ràpita en l’Institut d’Estu-
dis Professionals Aqüícoles 
i Ambientals de Catalunya, 
que s’estrenarà el curs 2020-
2021. Educació ha creat el nou 
centre a través d’un procés 
de segregació administrativa 
dels estudis corresponents 
als graus de Formació Pro-

fessional (FP) d’Aqüicultura i 
d’Educació i Control Ambien-
tal. Així, serà completament 
independent de l’Institut Els 
Alfacs, on fins aquest curs 
s’imparteixen aquests estu-
dis i entrarà en funcionament 
el curs 2020-2021. Amb este 
canvi, s’amplia el nombre de 
centre d’oferta exclusiva d’FP 
a les Terres de l’Ebre.
La creació del nou institut 
com un centre integral de for-
mació professional “serà únic 
a tota Catalunya, i un dels pocs 
existents a l’Estat espanyol. 
Segons la directora d’Edu-

cació a les Terres de l’Ebre, 
Montserrat Perelló, tot plegat 
“permetrà reforçar i eixam-
plar les xarxes de transferèn-
cia tecnològica i empresarial 
en què hi participa, i alhora 
assumirà la formació perma-
nent i ocupacional dels tre-
balladors d’aquest sector tant 
arrelat al municipi de la Ràpi-
ta i de la costa ebrenca”.
Per la seua banda, l’alcalde de 
la Ràpita, Josep Caparrós, va 
remarcar que este nou insti-
tut, de “magnitud nacional”, 
posarà el municipi al mapa de 
la innovació. 

La directora territorial d’Edu-
cació, Montse Perelló, va 
afirmar el 12 de febrer que la 
implantació del Batxillerat 
Internacional a l’institut Der-
tosa, a Tortosa, és un projec-
te beneficiós “per al territori, 
l’empresariat i la ciutadania”. 
“Ens hem de felicitar tots ple-
gats per aquesta feina que ha 
fet l’institut Dertosa, la seua 
direcció, de tirar endavant 
aquest projecte”, ha valorat 
Perelló. “Un projecte que sig-
nifica tot un repte per ells, per-
què s’han hagut de preparar 
durant dos anys, perquè això 
no ho regalen a ningú”, va re-
marcar. “Gràcies al seu repte, 

el territori se’n beneficia”, va 
insistir-hi la directora d’Edu-
cació.
Perelló va fer estes declara-

cions durant la presentació del 
nou Batxillerat Internacional 
que l’institut Dertosa oferirà el 
proper curs 2020-2021. S’im-

planta per primera vegada a 
les Terres de l’Ebre, i permetrà 
obtenir una doble titulació de 
batxillerat. El director de l’ins-
titut Dertosa, Joan Serra, va 
explicar que la implantació del 
Batxillerat Internacional im-
plica desenvolupar un perfil 
d’alumne indagador, reflexiu i 
bon comunicador, a partir d’un 
currículum que abasta totes 
les branques del coneixement. 
“Trenca els conceptes d’espe-
cialitat, i per tant l’alumne es-
tudiarà la literatura, la història 
i la filosofia, fins la física, la 
química o la biologia; a més a 
més, complementant-ho amb 
assignatures pròpies com la 
teoria del coneixement, per-
què l’alumne siga capaç de ge-
nerar un discurs coherent, ba-
sat en la reflexió, la investigació 

i la racionalitat del pensa-
ment”, va dir Serra. “I a més, 
també fa una altra assignatura, 
la Comunitat Acció Servei 
(CAS), que està basada en acti-
vitats d’esports i artístiques 
encaminades a ajudar la co-
munitat, perquè la societat 
dona uns estudis a la persona i 
la persona ho retorna a la so-
cietat”, va afegir-hi. A banda, 
l’oferta de Batxillerat interna-
cional comportarà la creació 
d’una fundació que permetrà 
al món econòmic detectar el 
talent al territori, així com la 
creació de beques. 

Gustau Moreno
TORTOSA

G.M.
SANT CARLES DE LA RÀPITA

ENSENYAMENT

Un moment de la visita a l’institut Els Alfacs. // CEDIDA.

La presentació del nou Batxillerat Internacional. // C21.

Nou Institut d’Estudis Professionals Aqüícoles

L’institut Dertosa, primer en oferir 
Batxillerat Internacional a l’Ebre
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Carícies

La importància de la salut visual
AL VOLTANT del 80% de les 
nostres emocions, sensacions 
i informació que ens arriba de 
l’entorn ho fa per la ruta visual, 
per tant, la visió és el sentit més 
important i s’ha de cuidar molt 
bé. Tot i que la realitat és que 
no li solem donar l’atenció su-
ficient.

UN ELEVAT percentatge de 
la població no es realitza revi-
sions periòdiques, o tan sols ho 
fa quan existeix algun proble-
ma. És més, a causa d’aquest fet 
moltes persones poden creure 
que la seva visió és correcta, ja 
que s’han acostumat a la forma 
de “veure-hi” quan en realitat 
no és així. La salut visual no és 
sols “veure-hi bé”.

L’ALIMENTACIÓ i la forma 
de vida afecten la salut visual i 
al revés. Problemes en aques-

tes àrees poden ser indicatius 
de patologies subjacents im-
portants, les quals podran ser 
detectades a través d’una revi-
sió rutinària.

RESPECTE a l’alimentació, 
hi ha una incidència directa a 
la visió. Que mantinguem una 
dieta equilibrada (dieta medi-
terrània) no significa que se so-
lucionin els problemes visuals 
que puguem tenir, però sí que 
ens ajudarà a mantenir una 
bona salut visual. Aquesta està 
associada a un menor risc de 
patir patologies oculars a llarg 
termini com cataractes, glau-

coma o degeneració macular 
associada a l’edat.

L’ESTRÈS, tan freqüent a 
les nostres vides, també afec-
ta la visió. Hi ha determinats 
problemes de visió que poden 
aparèixer en moments en què 
ens sentim molt nerviosos, es-
tressats, ansiosos... Per exem-
ple, si alguna vegada heu sentit 
vibracions als ulls, inflamació 
ocular, dificultats per als can-
vis d’enfocament (visió pro-
pera-llunyana-propera) o fins 
i tot pèrdua de visió temporal. 
Aquests poden ser alguns dels 
símptomes de l’estrès a la nos-

tra visió, i encara que la ma-
joria d’ocasions desapareixen 
després del període de descans 
o relaxament, s’ha de prestar 
atenció per descartar patolo-
gies subjacents més impor-
tants. En aquests casos haurem 
de modificar els nostres hàbits.

ELS PROBLEMES visuals 
poden anar limitant la nostra 
vida diària sense adonar-nos. 
Aquests ens poden donar pro-
blemes d’equilibri, de coordina-
ció motora, de comprensió lec-
tora... És a dir, ens poden limitar 
les nostres activitats diàries ge-
nerant inseguretats, sentiments 
d’incomprensió, baixa autoesti-
ma... Sense saber que amb una 
visita al professional adequat es 
pot solucionar.

UNA REVISIÓ de salut visual 
no és tan sols detectar si és ne-

cessari o no portar ulleres. En 
aquesta revisió, primerament, 
s’avalua l’estat refractiu del 
pacient i la seva agudesa vi-
sual. D’altra banda, es realitza 
un estudi de la salut tenint en 
compte l’existència de malal-
ties sistèmiques. S’avalua la 
pressió intra-ocular, el fons de 
l’ull mitjançant una tomografia 
de coherència òptica, la quali-
tat de la llàgrima i les estruc-
tures dels teixits oculars. Amb 
tots els resultats s’elabora un 
informe.

AIXÍ DONCS, recomanem 
realitzar una revisió visual 
anual per tal de poder preveure 
l’aparició d’algunes patologies i 
derivar a l’especialista adequat 
com més aviat millor, si és el 
cas. A part, de poder fer-li un 
seguiment acurat de la seva 
evolució. 

VICKY FERNÁNDEZ

ÒPTICA OPTOMETRISTA

QUAN es parla de carícies la 
primera imatge que ve al cap és 
un contacte físic que es realitza 
amb la mà o amb els dits sobre 
la pell d’una altra persona o ani-
mal en senyal d’amor o afecte i 
que implica el reconeixement 
de la presència de l’altre. Però 
una carícia també pot ser una 
mirada, una paraula, un elogi, 
un bes, un somriure, un estí-
mul, una abraçada. A través de 
totes aquestes formes de carí-
cia expressem sentiments cap 
els altres. Per tant, la carícia 
significa una proximitat amb 
l’altre, alhora que possibilita 
que aquest doni una resposta, 
implicant un acte recíproc de 
donar i rebre. Un mal dia pot 
millorar molt, si t’abraça fort 
la persona a qui estimes. Una 
carícia o el bes del teu fill et 
reconforten, et dibuixen un 
somriure. La intimitat amb un 
amic es reforça quan les mans 
s’entrellacen amb contundèn-
cia. El contacte físic amb els al-
tres (abraçades, carícies, petits 
moments tocant-se...) és neces-
sari per a les persones.

LA PELL és una extensió 
del sistema nerviós, i per això 
les percepcions tàctils es tra-
dueixen gairebé automàtica-
ment en estats fisiològics del 
cervell. El contacte pell amb 
pell ens indueix al benestar i 

és una font de salut. Ho saben 
molt bé als serveis de neona-
tologia dels hospitals, on el 
contacte dels nadons amb les 
mares i pares s’ha demostrat 
imprescindible. Tots els ma-
mífers acaricien les seves cries 
des del moment del naixement, 
donant-les seguretat i benestar 
i garantint així la seva super-
vivència. Les carícies tenen 
beneficis per la salut en gene-
ral, perquè redueixen la tensió 
sanguínia i l’estrès, motiven a 
la persona que les rep i millo-
ren l’estat d’ànim.

QUAN ÉS SINCERA i desit-
jada, la carícia transforma. En 
el joc amorós i en la luxúria 
desfermada, pot ser el preàm-
bul que ens transportarà a l’ac-
ció i al moviment. Les carícies 
suaus i estratègiques poden 
encendre el foc i desencadenar 
tot un terratrèmol i clímax se-
xual. En la tendresa, les carícies 
ens commouen i emocionen. 
En l’amistat, les carícies ens 
uneixen i ens fan còmplices. 
Fins i tot la pau i la bona volun-
tat es manifesten en la trobada 

de dues mans que s’enllacen en 
el tacte de la carícia. També en 
el dolor i durant el dol, el mim 
i l’abraçada de l’ésser estimat 
fan suportable la pèrdua per-
què apuntalen l’ànima ferida. 
Les carícies obren, a més, la 
porta a la consciència del nos-
tre cos. Coneixem els matisos i 
l’infinit espectre de sensacions 
que pot despertar la carícia de 
l’ésser estimat? Coneixem en 
detall la pell de la nostra pare-
lla, de l’ésser estimat o desitjat 
amb el qual ens submergim en 
contacte íntim? Més aviat no. 
En general coneixem poc el 
nostre cos, i encara menys el 
de l’ésser estimat. En ell hi ha 
un univers que mai acabarem 
d’explorar, perquè el temps, a 
més, aporta noves dimensions 
i sensacions que matisen i am-
plien contínuament l’experièn-
cia de reconeixement del cos 
de la persona estimada. 

ENFRONT de la comuni-
cació a distància i la sobresa-
turació d’estímuls, disposem 
de carícies, tacte, contacte i 
tendresa. Hauríem de poten-

ciar les mostres d’afecte en el 
cos a cos. Abraçades, besets, i 
carícies reals, en lloc de tants 
cors, besets i emojis virtuals, 
que diàriament anem posant 
en les nostres comunicacions 
de whatsapp i xarxes socials. 
Bona part dels problemes de 
salut psicològica i física que 
estem vivint, en una societat 
cada vegada més estressada i 
enganxada a un món virtual 
i asèptic, són crits desespe-
rats dels nostres cossos, que, 
portats per una intel·ligència 
arcaica, essencial i profunda, 
reclamen veure satisfeta la 
seva necessitat de trobada ín-
tima amb l’altre, d’abraçar-se, 
de tocar-se, d’acariciar-se. Una 
acció que no necessàriament 
és producte d’una excitació, 
preàmbul d’una trobada se-
xual, sinó, sobretot, un neces-
sitat de contacte, de trobada 
sincera, de comunicar afecte, 
tendresa i amistat. 

I SI, en lloc d’atipar-nos diària-
ment de banalitats, històries 
alienes o passatemps d’escàs 
valor emocional i intel·lectual, 
ens submergíssim en els ma-
tisos de la carícia? Sens dub-
te, el mal humor, la depressió, 
l’angoixa i fins i tot la tristesa 
minvarien dràsticament. “Fes 
l’amor i no la guerra”, deia 
l’eslògan pacifista, i no estaria 

de més reprendre-ho. Tota ac-
ció desencadena una reacció. 
L’acció d’acariciar fa que el cos 
alliberi endorfines, molècules 
que ens fan més suportable el 
dolor, a més d’aportar-nos una 
profunda sensació de benestar. 
Si creixem en absència de con-
tactes afectuosos, els nostres 
cervells tendiran a tolerar poc 
l’estrès, l’ansietat i el dolor. 

UNA CARÍCIA pot arribar a 
ser l’únic mitjà per expressar 
l’innombrable. Perquè la carí-
cia ja parla fins i tot abans de 
manifestar-se, està ja present 
en la seva intenció. Com ho va 
expressar Mario Benedetti: 
“Com aventura i enigma / la ca-
rícia comença abans / d’esde-
venir carícia”. Després, la invi-
tació a la qual arribem és 
simple: podem incloure en l’es-
pectre del nostre llenguatge el 
gest amable, conciliador i ten-
dre de les carícies. Podem triar 
incloure en el nostre alfabet 
comunicatiu i en la nostra dieta 
emocional una saludable dosi 
de tendresa a través de la pell. 
Com realitzar-ho? Com podem 
comunicar-nos millor amb els 
que estimem? La resposta està 
a les nostres mans, en les 
abraçades, en les carícies. 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR
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Grup NeMap

NeMap, el millor en 
assegurances i viatges

Alcanar

Les oficines Mapfre d’Alcanar i Santa Bàrbara

col·laboren amb l’agència de viatges Némon per

oferir un servei òptim dels seus productes 

Si vols viure les màximes experiències viatjant arreu del món 
també t’has de preocupar per contractar una assegurança de 
viatges que ofereixi una bona assistència mèdica a banda de 
cobrir les incidències que puguin sorgir, des de l’anul·lació del 
mateix viatge fins a la pèrdua de l’equipatge.

NeMap, el grup de col·laboració emergent de les Terres de 
l’Ebre en viatges i tota mena d’assegurances, és sinònim de 
viatjar tranquil i segur. NeMap està format per les seus de 
Mapfre d’Alcanar i Santa Bàrbara, juntament amb les agències 
de viatges Némon, ubicades a Deltebre i Alcanar. Aquest grup 
va néixer a finals del 2019 a causa de la necessitat d’un gran 
nombre de clients del territori de fusionar aquests dos serveis. 
L’equip de professionals qualificats que formen NeMap ofe-
reix una atenció personalitzada i directa per dissenyar viatges 
a mida arreu dels continents, a banda d’oferir un ventall de 
cobertures asseguradores per complaure totes les necessitats 
de l’usuari, tant a escala personal com familiar o professional. 
I és que l’objectiu de NeMap és garantir sempre la màxima 
qualitat i eficiència en els seus serveis al preu més competitiu. 
Perquè la millor assegurança és la que millor s’adapta a tu, a les 
teves circumstàncies i a la teva vida.
 
Natàlia Barraguer

Ivan Romeu
Ivan Romeu és del director de l’oficina de Mapfre d’Alcanar. 
La seva experiència professional junt amb una de les seves 
principals vocacions, viatjar, l’han portat a iniciar-se en aquest 
nou projecte de col·laboració que té com a objectiu vetllar pels 
interessos dels seus clients. 

Grup NeMap
Carrer Ramón i Cajal, 15 - Alcanar
977 59 41 15 / romeuhi@mapfre.com

Premi a la millor Delegació de Mapfre en Gestió del 2019 CatSud

Oficina Mapfre Alcanar

Oficina Mapfre Santa Bàrbara

Oficina Némon Deltebre
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EL BATEÀ Miquel Piñol ha estat 
elegit nou coordinador de la Unió de 
Pagesos (UP) a les Terres de l’Ebre. 
Fins ara, Piñol era membre de la co-
missió permanent nacional d’UP i 
inicia el nou càrrec des del congrès 
nacional del sindicat agrari celebrat 
a primers de febrer a Falset. Entre els 

objectius de la nova coordinadora 
territorial, posar l’accent en l’afecta-
ció de la massifiació eòlica sobre la 
pagesia a la Terra Alta però també el 
despoblament al món rural. A més, 
l’arrossaire ampostí Dani Forcadell 
passa a ser nou membre de la comis-
sió permament nacional.  C.B.

Miquel Piñol, nou coordinador d’UP a l’Ebre

La pagesia del territori ja no 
pot més. El canvi climàtic i 
els períodes de sequera han 
provocat que durant l’última 
dècada s’hagin registrat dava-
llades de producció de fins al 
50% als conreus de secà del 
Baix Ebre i Montsià. Agus-
tí Chavarria és un pagès que 
treballa finques de Tortosa, 
Roquetes o Mas de Barberans. 
Lamenta que hi hagut una 
pèrdua de poder adquisitiu 
dels pagesos, un fet que s ‘ha 
agreujat amb la crisi de mer-
cat de l’oli, fins al punt que es 
plantegen no recollir les olives 
dels arbres. “Com que pro-
duïm menys, el nostre poder 
adquisitiu també és molt infe-
rior. A més, ens estem trobant 
amb les influències de mercat 
que són vergonyoses. Enguany 
tenim una mitjana de preu de 
30 cèntims per quilo d’olives, 
no ens surten els números”, ha 
denunciat. “El símil és que per 
comprar un litre de gasoil jo 
necessitaré, aproximadament, 
tres quilos d’olives. En estos 
preus no es pot treballar”, ha 
lamentat el pagès.
Chavarria adverteix del pro-
blema socioeconòmic que 
provocarà, a les Terres de 
l’Ebre, el fet que la pagesia 
no siga un ofici rendible per 
la crisi estructural del sector. 
Troba a faltar més implicació 
de les administracions, però 
també dels sindicats agraris, 
mentre que els controls i les 
inspeccions als pagesos són 
cada vegada més estrictes. “Jo 
em pregunto si algú de les ad-
ministracions, que tant es pre-
ocupen d’estes inspeccions, 
també es preocupen de què 
un litre d’oli tinga un preu dig-

ne”, ha qüestionat. “La respos-
ta tots la sabem, i és que no”, 
ha afegit. “Volem tindre un 
territori net, endreçat, polit i 
sobretot productiu, o volem 
tenir un territori erm i aban-
donat?“, s’ha preguntat.
De fet, els pagesos alerten de 
l’abandonament de camps de 
conreu, però sobretot d’un de-
teriorament greu de l’econo-
mia als pobles d’interior. Joan 
Montesó, qui durant anys va 
ser coordinador de la Unió de 
Pagesos a l’Ebre, afirma que 
les administracions no donen 
respostes a les demandes del 
camp. “Les administracions, 
en estos moments, o no estan 
o tenen la porta tancada”, ha 
remarcat, tot abans de pre-
guntar-se si volem un país en 
què els grans fons d’inversió 
gestionaran les finques i en 
què no hi haurà pagesos que 

viuran al món rural i defensa-
ran el territori.
Segons Montesó, cal parlar de 
“multifuncionalitat”, perquè 
a banda de produir aliments 
de proximitat i de qualitat 
també cal tenir en compte 
el manteniment del territo-
ri. “No pot ser que avui per 
avui no ens podem guanyar la 
vida, mentre portem produc-
tes d’altres llocs del món sen-
se control fitosanitari, això 
és un veritable colador”, ha 
lamentat. “Per tant, sí que hi 
ha culpables; l’administració 
espanyola i també la catala-
na, que es posin les piles. No 
val només amb anar davant 
d’una manifestació de page-
sos i dient que la culpa és dels 
altres”, ha advertit Montesó: 
“Perquè si jo o la meua famí-
lia no mengem, un dia ens po-
dem acabar cabrejant”.

Montesó considera que els 
pagesos han de dir prou i 
aturar el país. Josep Olivas, 
també pagès de Roquetes, 
afirma que les polítiques 
agràries de la Unió Europea 
només busquen el benefici 
d’uns quants, mentre que a 
Catalunya també tenim una 
part del país buit. Un territori 
que, si s’abandonen els con-
reus, serà consumit més fàcil-
ment pels incendis forestals. 
“Tenim un país buit, des de 
Salses a Guardamar, i des de 
Fraga a l’N-340, que en reali-
tat és un desert de color verd, 
en transició a desert de color 
cendra”, ha conclòs. 

El nou membre de la Co-
missió permanent nacional 
d’Unió de Pagesos, l’am-
postí Dani Forcadell con-
sidera que el Departament 
de Territori i Sostenibilitat 
hauria de destinar “una 
gran part del seu pressu-
post” al món rural, amb 
“accions concretes” i en 
coordinació amb el Depar-
tament d’Agricultura.
En el congrés nacional que 
va celebrar-se a Falset entre 
el 7 i el 9 de febrer, el sindi-
cat va demanar un nou ple 
monogràfic al Parlament 
per tractar la situació del 
món rural. Forcadell ha re-
marcat que la classe políti-
ca comença a ser conscient 
que la crisi estructural que 
viu la pagesia és molt greu. 
“Crec que fins ara no eren 
conscients del dany estruc-
tural que té el món rural 
en general, més enllà de 
la pagesia”. “Saben que el 
món rural està en una greu 
crisi, i que si no es fa un 
cop de timó en este vaixell 
hi haurà un efecte domi-
nó en què cauran la fruita 
dolça, els cítrics no cal ni 
dir-ho, l’olivera anirà al 
darrere, però al final seran 
tots els sectors”, ha adver-
tit Forcadell. “I els pagesos, 
a banda d’estructurar el 
territori i de viure al terri-
tori, i de portar els fills a 
l’escola, tots els diners que 
guanyem els revertim al te-
rritori. Que parin molt de 
compte, perquè no podem 
anar a viure tots a l’àrea 
metropolitana”.  

‘Per comprar un litre de gasoil 
necessito tres quilos d’olives’

Forcadell 
(UP) vol
més diners
per al món 
rural

Gustau Moreno
MAS DE BARBERANS

CRISI DE LA PAGESIA

Pagès afectat per la crisi. // CANAL 21.

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Lema de la tractorada. // JOAQUIM DOMINGO. Un moment dels parlaments. // J.D..

Els tractors van col·lapsar el centre de Tortosa. // JOQUIM DOMINGO. Escenari de la manifestació. // JOAQUIM DOMINGO.

CRISI DE LA PAGESIA

ASAJA es mobilitza pels preus justos

Més de 50 tractors es van 
manifestar el passat 21 de 
febrer pel centre de Tortosa, 
convocats per ASAJA, per 
reivindicar uns preus agrí-
coles justos per al pagès. El 
president del sindicat de Jo-
ves Agricultors a Tarragona, 
l’ampostí Albert Castelló, va 
denunciar que els costos de 
producció han augmentat 
més d’un 40%, mentre les 
compensacions fixades per 

la Política Agrària Comu-
na (PAC) l’any 1994 són les 
mateixes que aleshores. Des 
del sindicat agrari argumen-
ten que el camp està pitjor 
que mai, i per això reclamen 
preus justos, la reforma de la 
PAC, una llei d’etiquetatge 
dels productes i més trans-
parència en la regulació de 
la cadena alimentària. Prè-
viament, Castelló va ser clar 
al parlar de la crisi de preus 
al sector: “La societat civil 
necessita el pagès tres ve-
gades al dia: hem d’esmor-
zar, hem de dinar i hem de 

sopar”. Castelló va advertir 
que el món rural es despo-
blarà si pagesos i ramaders 
no poden guanyar-se digna-
ment la vida el món rural. 
Una situació que ja comença 
a veure’s en territoris com 
les Terres de l’Ebre. “Crec 
que hem de tenir el món 
rural amb gent jove, perquè 
no volem que es despoble, 
perquè seria un desastre i 
perquè vam donar vida als 
nostres fills i als nostres néts 
aquí”, va remarcar.
El president d’ASAJA a la 
província també va deixar 

clar que la tractorada del 21 
de febrer no serà l’última: 
“Haurem d’anar a Madrid, 
a Barcelona i a Brussel·les. I 
si això no s’arregla, una so-
lució serà tallar carreteres 
com estan fent ja a Andalu-
sia, que no passe cap camió 
del Marroc. I fa lleig que ho 
digue, però caldrà deixar els 
mercats de les capitals buits 
de menjar, perquè no podem 
seguir així”, va lamentar.
Finalment, Castelló va de-
manar unitat d’acció als sin-
dicats agraris, amb un mis-
satge clar cap a JARC i la 

Unió de Pagesos. “Demano a 
tots, per favor, que obliden 
que la manifestació l’orga-
nitza ASAJA, perquè no és 
d’ASAJA, és de tots. No te-
nim color, el camp. L’únic 
color que tenim és lo verd 
del camp i de l’esperança 
perquè s’arregle el món ru-
ral”, va concloure. 

Gustau Moreno
TORTOSA

Mira el
vídeo
en este
enllaç



cop d’ull28 // Març 2020  

 ECONOMIA

La Terra Alta convida les DO del vi
i l’oli a sumar-se a l’Acord Territorial

Els representants dels 17 ens 
turístics públics i privats de 
les Terres de l’Ebre van signar 
el passat 13 de febrer el conve-
ni Corner, liderat pel Patronat 
de Turisme de la Diputació 
de Tarragona des de fa 14 edi-
cions, i que preveu la partici-
pació en fires especialitzades. 
A més, també inclou altres 
accions de màrqueting per 
donar a conèixer els atractius 
turístics dels municipis par-

ticipants en els mercats més 
importants.
El pressupost global serà de 
165.150 euros dels quals la Di-
putació de Tarragona assu-
mirà el 80% del total. Esta in-
versió portarà les Terres de 
l’Ebre a fires especialitzades 
de Londres o París. A més, 
fruit de l’acord, els atractius 
turístics dels municipis s’han 
mostrat a Fitur i també a fires 
turístiques d’altres capitals es-
panyoles. Les Terres de l’Ebre 
també tindran presència a una 
fira de caràcter internacional 
com és la World Travel Mar-

ket que se celebra a Londres. 
En l’àmbit de la publicitat, es 
duran a terme diferents ac-
cions, entre les quals destaca 
la prevista amb un portal líder 
del mercat estatal (Logitravel) 
per potenciar la comercialit-
zació de l’oferta d’allotjament 
de la demarcació i que inclou 
una acció presencial a la seua 
botiga física a Madrid. 

Administracions i agents so-
cioeconòmics de la Terra Alta 
han signat un Acord Terri-
torial que permeti treballar 
de forma conjunta i decidida 
per aconseguir una ocupació 
de qualitat, a partir de l’ac-
tual realitat econòmica, que 
eviti el despoblament pro-
gressiu de la comarca. Entre 
els signants, es troben els 
dotze ajuntaments i el conse-
ll comarcal, el Departament 
d’Agricultura i dos instituts, 
en l’àmbit públic, així com di-
verses empreses dels sectors 
agrícola, turístic i industrial. 
Els promotors del pacte, però, 
són conscients però que els 
resultats es poden començar 

a veure a llarg termini.
Després d’anys d’anàlisi dels 
factors necessaris per portar 
a terme aquest Acord i de de-
batre les problemàtiques que 
afecten els pobles de la Terra 
Alta, s’ha pogut constatar que 
els principals dèficits es tro-
ben en àmbits com el despo-
blament, un teixit productiu 
feble, la precarietat laboral, la 
discriminació de gènere, les 
persones migrades dins del 
context social i econòmic de 
la comarca, el paisatge, i la 
manca d’una estratègia i con-
certació territorial a l’hora 
d’implementar-la. 

Cinta Bonet
GANDESA

C.B.
TORTOSA

PAGESIA

Noemí Llauradó i Meritxell Roigé. // ACN.

Administracions i entitats signants. // ACN.

Més entitats aposten pel Conveni Corner
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Mira el
vídeo
en este
enllaç



Març 2020 // 29cop d’ull

Tortosa desplegarà el pro-
grama Healthy Destinations 
Lab amb què Airbnb poten-
cia el turisme sostenible i de 
proximitat. Es tracta d’un pla 
d’activitats desenvolupat en-
tre les institucions i Airbnb 
per enfortir les capacitats dels 
agents turístics del territori 
en turisme sostenible. El pri-
mer que es fa és un laboratori 
d’idees, a partir trobades amb 
el sector turístic i la ciutada-

nia de la zona. L’Ajuntament i 
l’empresa han signat un acord 
i es faran dos tallers, al març 
i al maig, per confeccionar el 
pla. La iniciativa s’ha fet abans 
a Igualada per posar l’ús de la 
tecnologia al servei del turis-
me sostenible.
Amb este programa de turisme 
sostenible es desenvoluparan 
tallers temàtics i activitats de 
co-creació que permetran als 
negocis locals i els ciutadans 
“millorar la seua hospitalitat 
i crear noves experiències”. 
També permetran potenciar 
l’ús de recursos infrautilit-

zats i la creació d’experiències 
que fomenten la diversifica-
ció del turisme i permeten a 
la gent local aprofitar els seus 
coneixements i les seues afi-
cions.
Tortosa treballa per vincular 
el turisme cultural de la ciu-
tat amb el turisme de natura 
i confia amb aquest pla poder 
crear noves experiències i 
productes turístics.
A l’Anoia, l’any passat el nom-
bre de viatgers a través d’Airb-
nb va créixer un 50%, i els tu-
ristes provinents de Catalunya 
van incrementar en un 71%. 

C.B.
TORTOSA

Presentació a bord del llagut Lo Sirgador. // A.P.

Acord per potenciar el turisme sostenible
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Aposta pel turisme i la formació
per lluitar contra el despoblament

TAULA DEL SÉNIA

La Mancomunitat de la Tau-
la del Sénia ha aprovat un 
pressupost de 470.600 euros 
per al 2020, un 11% més res-
pecte a l’any passat. El pre-
sident sortint, l’alcalde de 
Sant Jordi Ivan Sánchez, ha 
destacat la tasca realitzada 
el 2019 per localitzar moltes 
finques d’oliveres abandona-
des per tornar-les a posar en 
producció i també el fet d’ha-
ver inventariat 680 oliveres 
mil·lenàries més, i ja són més 
de 6.000.
Del passat 2019, Sánchez 
també ha destacat que la 
Taula del Sénia fos declarada 
Membre d’Honor de les Rutes 
europees de l’Olivera; la par-

ticipació en fires, tallers i ex-
posicions o les més de 14 acti-
vitats amb escolars. Quant al 
2020, el nou president i alcal-
de de la Pobla de Benifassà, 
David Gil, ha explicat que s’ha 
demanat un ajut a turisme de 
la Generalitat Valenciana per 
a rutes cicloturístiques.
També s’ha demanat un curs 
de formació professional. Gil 
considera que la formació 
també ha de permetre lluitar 
contra el despoblament als 
pobles de la Mancomunitat. 
Gil ha demanat la col·labora-
ció de l’Estat espanyol.
Enguany, per les Jornades 
Europees del Patrimoni es 
programaran activitats al vol-
tant del patrimoni i l’educa-
ció, mentre que la Mostra de 
la Taula del Sénia tindrà lloc 
el 15 de març a Godall. 

Cinta Bonet
ULLDECONA

David Gil, nou president de la Taula del Sénia. // CEDIDA.
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La cantautora i activista, 
Montse Castellà, ha presentat 
el seu nou llibre que porta per 
nom “Zoraida Burgos i Ma-
theu”. Es tracta de la biografia 
de l’escriptora i bibliotecària 
tortosina Zoraida Burgos, 
membre de la Generació del 
52 i una de les veus imprescin-
dibles de la literatura contem-
porània ebrenca.
Segons Castellà, no va ser 
gens fàcil engrescar Zorai-
da Burgos per dur a terme el 
projecte de la seua biografia. 
L’escriptora tenia les seu-
es reserves a les entrevistes, 
es considerava que no era 
bona conversadora i dubta-
va de l’interès que podria te-
nir l’obra resultant. Castellà, 
però, va insistir-hi convençu-
da de la necessitat de difondre 
el recorregut vital d’esta poe-
ta de referència. “Que diu que 
no és bona conversadora? Ens 
cartejarem, pensava jo. Que 
prefereix escoltar? Ja miraré 
de parlar més i estirar del fil, 
si s’escau. Que li agrada la na-
tura? Passejarem per la vora 
del riu. L’important era que 
se sentís còmoda, crear-li am-
bients on conversés amb con-
fiança i poder anar avançant”, 
ha explicat.
Per tant, es tracta d’un llibre 
“creat a quatre mans, però 
amb pianos diferents” a partir 
de converses entre biògrafa 
i biografiada qui, passada de 
llarg la vuitantena, manté la 
mateixa intel·ligència i sensi-
bilitat d’antuvi i més riquesa 
interior gràcies a la seua fal·le-
ra de viure i d’aprendre. I és 
que la cantautora i l’escriptora 
van encetar un seguit de con-

verses escrites i parlades, de 
passejades i de lectures pels 
records vitals de Zoraida Bur-
gos, les quals han donat fruit a 
este nou llibre ‘Zoraida Burgos 
i Matheu. Resum biogràfic’ ha 
estat publicat per Onada Edi-
cions.
Zoraida Burgos, nascuda a 
Tortosa el 1933, hi rememora 
la seua infantesa i les figures 
de sos pares i iaios, vinculats 
al món ferroviari i de la me-
dicina, i educats en l’art i la 
música. Els pocs records de la 
guerra civil, a causa de la ten-
dra edat, els compensa amb 
l’evocació de l’ensenyament, a 
l’institut del carrer de Mont-
cada, on va descobrir l’afició 
per llegir i per escriure, que va 
haver de fer en castellà per la 
persecució del català en plena 
dictadura.
A Barcelona es va formar a 
l’Escola de Bibliotecàries i al 
1955 va estrenar-se en l’ofi-
ci a Ulldecona. Després d’un 
any a Anglaterra per aprendre 
anglès va retornar a les bi-
blioteques ebrenques, primer 
Amposta i des de 1976 a la Bi-
blioteca Popular de Tortosa, 
ubicada al Palau Despuig i 
posteriorment al Palau Oliver 
de Boteller, on Burgos es va 
jubilar l’any 1998. Així mateix, 
el retrat humà del llibre obre 
els horitzons i ens mostra la 
seua passió per la pintura i la 
restauració, l’interès per la 
grafologia, la importància de 
la família, les amistats conrea-
des, el gust pels viatges i la cu-
riositat pel món.
La segona part, la més ex-
tensa, està dedicada a l’obra. 
Montse Castellà busca l’arrel 
de la literatura de la poeta, 
les seues inspiracions, temà-
tiques i influències, allò que 
l’ha motivada a escriure. La 

poeta forma part de la irre-
petible Generació del 52, el 
moviment tortosí de recupe-
ració de la cultura després 
dels estralls de la guerra i en-
mig de la censura i la repres-
sió franquista. Un grup que 
va fer de la revista GEMINIS 
el seu emblema amb noms 
com Gerard Vergés, Manuel 
Pérez Bonfill, Ricard Salvat i 
Jesús Massip, este últim per-
sonatge intervinent en este 
llibre. Però el primer poemari 
publicat de Zoraida Burgos 
no arriba fins a 1971, després 
de guanyar el Premi Màrius 
Torres. ‘D’amors, d’enyors i 
altres coses’, segrestat i cen-
surat pel règim, va obrir una 
bibliografia que per ara arri-
ba fins al recent ‘Convivència 
d’aigües’, Premi de la Crítica 
de la Poesia Catalana. A esta 
producció cal afegir-li la in-
clusió en nombroses antolo-
gies poètiques i un grapat de 
contes infantils.

En la biografia, l’escriptora 
reflexiona sobre aquest llarg 
recorregut, salpebrat per la 
selecció de versos amb què 
Castellà il·lustra aquests pen-
saments. La ubicació física de 
les converses entre les dues, a 
la vora de l’Ebre, també va ser 
essencial: “Se’m va acudir de 
fer-la enraonar dins d’espais 
i entorns on se sentís com a 
casa, amb llocs, olors i per-
sones estimades, i no només 
amb mi, a soles, que d’estes 
trobades també n’hi ha ha-
gut i no poques. En els seus 
textos llegia la importància 
cabdal que tenia en la seua 
vida l’hort on es va criar”, ha 
apuntat Castellà.
Segons l’autora, “la concep-
ció i forja d’este llibre ha es-
tat una labor molt artesanal, 
pacient, respectuosa, bella. 
Un treball d’investigació, de 
recuperació de la memòria, 
de recerca històrica, de reco-
neixement, de descobrir en 

l’altra persona allò que la fa 
única. D’enriquiment mutu al 
llarg dels anys. Hem treballat 
sense pressa i a la vegada sen-
se descans, amb riades i èpo-
ques de sequera, com a bones 
mediterrànies, però sempre 
amb un cabal mínim que ens 
permetés fer navegar les pa-
raules”. Ha estat, doncs, un 
treball pacient, emotiu i com-
promés amb el qual Castellà 
(Tortosa, 1976) debuta en la 
literatura, i amb el que suma 
una altra versant a una perso-
nalitat polièdrica: cantautora 
(amb quatre discos editats), 
activista social pel territori 
ebrenc i les seues persones, 
periodista cultural, tertuliana 
i col·laboradora en mitjans de 
comunicació. 

EL MAMT, Museu d’Art Modern de la 
Diputació de Tarragona ret homenat-
ge al periodista i artista tortosí Tomàs 
Forteza Segura, una figura destaca-
da del món de l’art i la cultura, amb 
l’exposició ‘Tomàs Forteza. Entre l’art, 
les lletres i la mar’. En esta exposició, 
s’exploren diverses facetes de la vida 

de Forteza, que permeten conèixer la 
situació artística i cultural del Camp 
i l’Ebre mitjançant la història recent 
de les ciutats de Tortosa i Tarragona. 
La mostra exposada al MAMT amb 
motiu del centenari del naixement 
de Forteza, es podrà visitar fins al 12 
d’abril.  J.D.

Tomàs Forteza a Tarragona

LITERATURA

La vida de Zoraida Burgos, en una
biografia escrita per Montse Castellà

Zoraida Burgos. // ACN.

Gustau Moreno
TORTOSA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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 CULTURA

Joan Perucho a Gandesa i Morella
 L’Any Joan Perucho portarà la literatura fantàstica 

i l’hedonisme de l’escriptor arreu del territori
 De Gandesa a Morella passant per Barcelona

i Madrid, tres exposicions difondran la seua obra

L’Any Joan Perucho recupe-
rarà l’imaginari “desbordant” 
de l’escriptor barceloní, amb 
motiu del centenari del seu 
naixement. Ho farà amb ex-
posicions, espectacles de pe-
tit format, conferències i ree-
dicions de la seua obra en els 
llocs que van marcar la seua 
trajectòria, com Gandesa o 
Morella. L’objectiu de l’home-
natge és obrir a nous públics 
la literatura fantàstica i el 
vampirisme característic de la 
seua obra, un gènere del qual 
Perucho és “referent”, ha dit 
el comissari Julià Guillamon. 
En la presentació de l’home-
natge, Guillamon ha destacat 
l’hedonisme inherent a Peru-
cho, que el va portar a explo-

rar en vessants com la gastro-
nomia, l’art, el disseny gràfic o 
el món dels còmics.
Joan Perucho (Barcelona, 
1920-2003), jutge de profes-
sió, cosa que el va dur fins a 
Gandesa, va ser poeta, no-
vel·lista, gastrònom, col·lec-
cionista, crític d’art i amic 
d’artistes. És una de les figures 
més destacades de la literatu-
ra fantàstica a la península, on 
va introduir H.P. Lovecraft. El 
seu llibre més conegut, ‘Les 
històries naturals’, és una na-
rració de vampirs molt diver-
tida que s’ha traduït a nom-
broses llengües.
L’Any Joan Perucho tindrà 
tres exposicions principals 
com la dedicada al llibre ‘Les 
històries naturals’, que des de 
març fins al febrer de 2021 es 
podrà veure a Gandesa o Mo-
rella. La mostra desplegarà 

la novel·la a partir de peces 
originals relacionades amb la 
Il·lustració, el vampirisme, les 
guerres carlines o la Guerra 
Civil. L’Any Perucho tindrà 
molt en compte els llocs on el 
jutge i escriptor va arrelar, des 
del Baix Penedès, la Terra Alta 
i el Maestrat, a Banyoles i Ber-
ga, o Madrid, on va estudiar 
les oposicions i va tenir un nu-
cli d’admiradors.
La segona gran exposició és la 
dedicada a l’editorial Tàber, 
que va crear Perucho i amb 
què va publicar clàssics de la 
literatura fantàstica amb l’es-
tètica de les editorials pop 
franceses. També es faran tres 
petits espectacles que circula-
ran arreu del territori, com 
una lectura dramatitzada de 
poemes a càrrec de l’actriu 
Laura Pau i el poeta Josep Pe-
drals. 

Gustau Moreno
TORTOSA 

Joan Perucho. // ARXIU.

EXPOSICIONS

‘El llapis, arma de guerra anti-
feixista 1936 – 1939’, és el nom 
de l’exposició que es pot veure 
des del 28 de febrer i fins al 19 
d’abril a la sala d’exposicions 
del Museu Terres de l’Ebre, a 
Amposta. La mostra ha estat 
organitzada pel mateix Museu 
de Les Terres de l’Ebre i l’Ajun-
tament d’Amposta a partir de 
la col·lecció de Julio Allepuz i 
del comissariat de Teresa Fe-

rré. La Guerra Civil va signifi-
car una fita en la propaganda 
i va marcar les pautes per a la 
II Guerra Mundial. Per pri-
mera vegada, nous mitjans de 
comunicació de masses com 
ara la ràdio o el cinema sonor 
existien en un conflicte bèl·lic. 
També les revistes gràfiques, 
vivien un moment dolç per la 
innovació de la fotografia des 
de finals dels anys 20. Però el 
cartell va continuar sent un 
dels elements propagandístics 
fonamentals i va recollir tota 
la modernitat de l’avantguarda 

soviètica i de la publicitat co-
mercial. Els grans centres de 
producció comunicativa, Bar-
celona, Madrid i València, van 
posar tots els recursos dispo-
nibles a favor de la jove demo-
cràcia republicana.
És darrere cada traç on s’ama-
guen firmes d’artistes consoli-
dats, així com professionals 
anònims i dibuixants amateurs. 
L’exposició també vol ser un re-
cord per als milers de treballa-
dors de les arts gràfiques que no 
van dubtar a convertir el llapis i 
l’aerògraf en arma de guerra. 

La cartelleria de la Guerra Civil al museu d’Amposta
A.P.
AMPOSTA
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Nova edició de la Festa de la Clotxa. Aquest any la festa se 
celebra a Móra la Nova i més concretament al Pavelló Firal. Unes 
jornades gastronòmiques amb la Coltxa com a protagonista 
principal. Vine a tastar aquesta cuina popular i tradicional.

  Festa de la Clotxa de la
Ribera d’Ebre
Diumenge 15 de març

Us recomanem

 Arnes, Batea, Bot, 
Caseres, Corbera d’Ebre, La 
Fatarella, Gandesa, Horta 
de Sant Joan, El Pinell de 
Brai, La Pobla de
Massaluca, Prat de Comte
i Vilalba dels Arcs
‘Terraltines. El rostre femení de 
la Terra Alta’
Del 8 de març al 8 de març del 2021
Lloc: Espais diversos

 Alcanar
‘Delta’ de Carme Cruelles i Llo-
renç Marín
Fins al 21 de març
Lloc: Biblioteca Trinitari Fabregat

 Benicarló
‘Ceramistes contemporanis 
castellonencs’ 
Fins al 22 de març
Lloc: Mucbe 

 Benicarló
‘Finlàndia crea’
Fins al 29 de març
Lloc: Mucbe 

 La Fatarella
‘Pedra sobre pedra’
Fins al 22 d’abril
Lloc: Los Canyerets. 

 Amposta
Instal·lació ‘Jo soc allò prohibit’ 
d’Isaki Lacuesta
Fins al 3 de maig
Lloc: Lo Pati - Centre d’Art Terres 
de l’Ebre

 Mas de Barberans
‘Fusta Teixida’
Fins al 15 de juliol
Lloc: Museu de la Pauma

 Benicarló
Visites concertades a el poblat 
iber del Puig de la Nau
Durant tot l’any - Dimecres, diven-
dres i dissabtes de 10 a 13 hores. 
Les visites s’han de concertar prè-
viament. Es necessita vehicle propi 
per arribar-hi. Entrada 2 €.

EspectaclesEntorn

Menjar i beure

Falles

Espectacles

Teatre

Fires i festes Exposicions

   Tortosa

Espectacle familiar ‘Kàtia’
Diumenge 22 de març, 12h

Teatre Auditori Felip Pedrell

 Amposta

Teatre ‘De mares i filles’

La Lira Ampostina

Dissabte 7 de març, 20h

Una mare (Mont Plans) i la seva filla (Annabel Totusaus) es 
retroben en un hospital després de 5 anys sense parlar-se. 
Entrades a partir de 6€.

 Benicarló

Falles 2020

Fins al 19 de març

Des que es plantara la primera falla a Benicarló, l’any 1973, les 
falles de Benicarló s’han convertit en una festa multitudinària 
i popular, de fama nacional. Una festa oberta per a tots els 
visitants.

  Poble Nou del Delta

Art als Patis 
21 i 22 de març

Música, poesia, màgia, circ, 
dansa... Vine a gaudir de 
diferents espectacles en 6 patis 
de casa de pagès i als carrers 
del poble. Amb companyies de 
Catalunya, el País Valencià i 
l’Aragó.

  L´Aldea

XIII Diada de 
l’Arròs Col i Fesols 
Diumenge 22 de març

Pavelló d’Esports

13a edició de la Diada de 
l’Arròs Col i Fesols on podràs 
gaudir de diferents activitats 
per a tots els públics.

 Roquetes
Mercat de Segona mà
‘La segona volta’
Nau de La Segona Volta

Dissabte 7 de març, de 10 a 13h

Mercat de segona mà per vendre 
tot allò que ja no utilitzes o 
comprar allò que et fa falta.

 Sant Jaume d’Enveja
II Festa de l’Ecoturisme del 
Delta de l’Ebre
6, 7 i 8 de març
Gaudeix d’activitats relacionades 
en perdre consciència del 
potencial tant ecològic com 
turístic del Delta.

Amb el suport de:
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La recepta que us 
presento és recepta 
de la comarca veïna 
i molt estimada per 
mi, la Terra Alta. L’he 
extret del llibre de 
la Loreto Meix “ELS 
CÓCS A LA TERRA 
ALTA”. Jo he fet la 
meitat de la recepta 
original i he fet dues 
petites modificacions: 
en compte de posar 
essència de llimona 
he posat ratlladura 
i el sucre amb que 
he empolvorat els 
corassons abans 
d’enfornar-los era 
vainillat. Dóna un toc 
que m’encanta! 

Corassons

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Salsa 
romesco

Ingredients

· 2 nyores
· 1 tomàquet
· 5 alls
· 1 llesca de pa torrat
· 15 ametlles torrades
· 1/4 de l. d’oli d’oliva
· 2 cullerades de vinagre
· Sal

Elaboració

Escaldeu les nyores i treieu les 
llavors. Tritureu les ametlles. 
Mentrestant, rostiu a la brasa 
el tomàquet i els tres grans 
d’all pelats. La resta dels alls 
els piqueu.
Poseu-ho tot dintre la 
batedora juntament amb el 
1/4 de litre d’oli, el vinagre, 
el pa torrat i una mica de sal. 
Procureu fer la salsa ben fina.
Si la salsa es prefereix picant 
podeu posar un trosset de 
pesteta.

INGREDIENTS

• 2 rovells d’ou (guardem 
les clares per pinzellar els 
corassons)

• 200g de sagí a temperatura  
ambient
• 200g de sucre

• Essència de llimona o 
ratlladura de llimona
• 400g de farina (aprox.)

ELABORACIÓ
1. Escalfem el forn a 180 graus 
i cobrim la llanda del forn amb 
paper vegetal.
2. Barregem el sagí amb el sucre 
fins que estigue ben integrat.
3. Tot seguit afegim els rovells i 
la ratlladura de llimona. A poc a 
poc anem incorporant la farina, 
fins que ens quede una massa 

tova i consistent alhora que fa 
fàcil poder-la treballar.
4. Escampem la massa amb 
l’ajuda d’un corró fins que té 1cm 
de gruix aproximadament.
5. Amb un tallador de galetes (de 
forma de cor, estrella...) formem 
porcions.
6. Batem les clares d’ou i pintem 
els corassons. Els empolvorem 

amb sucre vainillat.
7. Enfornem fins que estiguen 
daurats (uns 25 minuts aprox). 
8. Quan els traiem del forn els 
deixem reposar uns minuts i els 
passem a una reixeta de refredar. 
I ja està!!! Ja tenim uns dolços 
tradicionals fets a casa que 
de ben segur ens faran ben 
contents!

LA CUINA DE L'OLGA

Bodes de plata per a la Festa de la 
Carxofa d’Amposta, una cita gas-
tronòmica on s’ha sumat un altre 
producte estrella de la taula a les 
Terres de l’Ebre: l’arròs.
Vora 10.000 degustacions es van 
oferir el passat 16 de febrer  al 
pavelló firal. Des de carxofes a la 

brasa acompanyades de carn, pa i 
allioli, fins als tastos més elaborats 
de nou restaurants del municipi.
Una jornada que va servir per 
atreure visitants de pobles propers i 
d’arreu de la comarca, a més d’unes 
150 caravanes amb motiu d’esta ce-
lebració gastronòmica.   A.P.

25 anys de carxofa ampostina

F
FOGONS
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Joan
“Els bombers 
van treballar 
molts dies per 
poder apagar 
el foc. També 
hi havia 
helicòpters.”

PINZELLADES2

Nil
“L’incendi 
va arribar al 
mas del meu 
avi. Sort que 
les flames no 
van tocar les 
oliveres i sols 

van cremar els pins.”

Isabel
“L’incendi 
va afectar 
molt al meu 
poble. Quan 
vas per la 
carretera veus 
el paisatge tot 
cremat i les muntanyes peladaes.”

Asumana
“Va ser molt 
impactant 
veure com el 
foc estava tan a 
prop del nostre 
poble i les 
nostres cases. 
Per sort  no ens va passar res greu.”

João Marcelo
“Tot i haver 
passat mesos 
des de l’incendi 
encara el 
paisatge és gris. 
Els arbres i les 
plantes no han 

rebrotat.”

Leandro
“Durant 
l’incendi el 
fort vent va 
fer que el foc 
avancés més 
de pressa.”

Guillem
" Des de 
casa meva 
es veia el foc 
molt a prop. 
Sort de la 
rapidesa dels 
bombers!”

Emily
" L’incendi 
ha fet que 
el paisatge 
canviï de 
color. Abans 
era verd, ara 
gris."

Ana Maria
" Aquest estiu 
molts de 
nosaltres vam 
veure el foc de 
molts a prop 
pens va passar 
re"

Elena
"El meu dibuix representa tots el que ha passat. 
El paisatge abans de l’incendi era verd. Després 
de cremar-se van desaparèixer tots els arbres i 
plantes. Ara comença a rebrotar.”

Julià
“Estic molt agraït pel treball que va fer els 
bombers per aturar l’incendi d’aquest estiu. Van 
ser molts els que es van jugar la vida per apagar 
el foc.”

Martina
"El meu dibuix mostra com molts animals van 
haver de marxar corrents per poder refugiar-
se del foc. Alguns van tenir la sort de poder 
escapar però d’altres, per desgràcia, no.”

Marina
“No només 
l’incendi va 
afectar els 
arbres i a les 
persones. Molts 
animals van 
haver de marxar 

corrents per refugiar-se de l’incendi 
i alguns no se’n van sortir.”

ESCOLA 1 D’ABRIL DE LA PALMA D’EBRE
Vuit mesos després de l’incendi forestal que va afectar el 
nord de la Ribera d’Ebre el territori segueix treballant per 
recuperar-se. Molts dels termes municipals afectats se-
gueixen mostrant un desert d’arbres cremats i muntanyes 
grises. Per aquest motiu els pagesos i ajuntaments se-
gueixen treballant dia rere dia per materialitzar les accions  
per intentar aconseguir rebrotar el territori. També van ser 

diversos els gestos solidaris que es van realitzar arreu del 
país per recaptar fons i ajudar els afectats. Tots vam ser 
conscients de la magnitud d’aquest devastador incendi 
però com ho recorden els 
més petits de la casa? Ho 
parlem amb ells en el nou 
programa de Petits Artis-
tes.  N.B.

Mira el
vídeo
en este
enllaç

>

>

>
L’incendi de la Ribera d’Ebre des dels ulls dels xiquets

P
PETITS
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Aleix Franch, director del 
Torneig Petits Herois i d’Ava-
tars Academy, centre de tec-
nificació de futbol a les Terres 
de l’Ebre, va organitzar la se-
gona edició d’aquesta cita. La 
competició es va fer al Camp 
de l’Aube de Jesús i Maria en 
categoria benjamí futbol-7 i va 
ser tot un èxit.
Els beneficis recollits van des-
tinats a la lluita contra el càn-
cer infantil de l’Hospital Sant 
Joan de Déu de Barcelona. 
Fins al moment, es porten re-
captats al voltant de 3700 eu-
ros entre les empreses col·la-
boradores i les donacions, una 
xifra més que considerable.
Van estar presents en el tor-
neig equips de gran qualitat 
que no es van voler perdre 
aquesta cita tan especial i 
emotiva: Avatars Academy, 
València, Vila-real, Llevant, 
Cornellà, Gimnàstic de Man-
resa, Castelló, Primer Toque, 

La Sénia groc, La Sénia blau, 
Pallaresos, Torreforta, Santes 
Creus, Col·legi Sant Pau Apòs-
tol, Balaguer i Amposta. 
A la gran final, el Cornellà va 
superar al Primer Toque per 
un marcador final de 3-1, en 
un partit emocionant que es 
va decidir a les acaballes. An-
teriorment, a les semifinals, 
el Cornellà havia guanyat al 
Llevant 1-0 i el Primer Toque 
havia superat al València als 
penals (4-3), després de que 
el matx acabés en empat a un 
gol.
En total, van ser més de 200 
jugadors, 42 entrenadors i 
més de 20 voluntaris i van 
passar per l’Aube més de 600 
persones que no es van voler 
perdre les evolucions dels pe-
tits jugadors i van contribuir 
amb el seu granet de sorra a 
qie una iniciativa tan lloable i 
important fos tot un èxit.
També cal destacar que Aleix 
Franch va fer entregar d’un 
detall a un jugador del Bala-
guer, que fa 4 anys va superar 
una leucèmia, i a Ian Mulet, 

un xiquet del Jesús i Maria 
que també va superar un cán-
cer i a partir del qual va sorgir 
el torneig.
Des d’Avatars Academy van 
donar les gràcies a tots els 

que van fer possible aquesta 
jornada tan especial i es van 
mostrar orgullosos d’haver 
organitzat aquest torneig tan 
emotiu i que ja es conegut en 
molts llocs. 

La quarta edició del Duatló 
de Garcia va ser tot un èxit de 
participació i d’organització. 
La prova va comptar amb un 
total de 103 participants, dels 
quals 37 van prendre part en 
la prova en individuals i la 
resta en equips, en concret, 33 
equips de dos persones.
Aquesta cita, ja plenament 
consolidada, va constar d’un 

recorregut de 19 kilòmetres 
en BTT i de 9’5 kilòmetres 
corrent.
La sortida es va donar a les 
9.30 del matí i l’organització 
va decidir fer la transició a la 
zona d’arribada i sortida, amb 
el qual es va donar opció a 
que la gent vingués amb famí-
lia a veure l’espectacle. Així 
les coses, tots els aficionats a 
aquesta disciplina esportiva 
van poder disfrutar al màxim 
de veure en acció a tots els es-
portistes presents.

En la competició individual 
van dominar la classificació 
general Pau González amb 
un crono definitiu de 1.58.31, 
i Isabel Gelada amb un temps 
de 2.45.18. Per equips, en mas-
culina es va imposar el Picos-
sa Fàbregues; en fèmines van 
guanyar les Biciades 2 i en 
mixtes el Jacinto i Bernarda.
D’aquesta manera, es va com-
pletar una jornada especial 
des del punt de vista esportiu 
i de donar a conèixer el terri-
tori. 

El Canicròs d’Amposta Temps de Te-
rra, organitzat per Montbike, va ser 
l’última prova del Circuit ebrenc de 
l’especialitat, en el que finalment 
es van imposar a la general Narcís 
Franch, de l’Associació Esportiva 
Trail Running Cabra Feixet, i Clara 
Bosch, del Kiwoko. El primer de la 

categoria masculina va ser Norbert 
Llobera amb un temps definitiu de 
28.24; mentre que a  la categoria 
femenina Clara Bosch va guanyar 
amb un registre final de 35.26. El 
Circuit de Canicròs de les Terres de 
l’Ebre va constar d’un total de qua-
tre proves.   V.M.

Amposta clou el Circuit de canicròs

FUTBOL

Èxit del Torneig Petits Herois celebrat 
al camp de l’Aube de Jesús i Maria

Un dels partits del Torneig Petits Herois. // Xs Photography (xavisd10).

Vicky Maigí
JESÚS I MARIA

E
ESPORTS

Redacció
GARCIA

El Duatló de Garcia reuneix 103 participants

Un dels participants al Duatló de Garcia.  // FACEBOOK

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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‘Beta’ guanya la Titan Aràbia Saudí
 El corredor ampostí va tornar a demostrar la 

seua qualitat a la primera edició d’aquesta cita
 A l’abril buscarà la cinquena victòria a la

Garmin Titan Desert que es celebrarà al Marroc

Josep Betalú segueix fent his-
tòria al món de la BTT. Des-
prés de guanyar quatre cops 
la Titan Desert, el ciclista am-
postí es va proclamar campió 
de la primera edició de la Ti-
tan Series Aràbia Saudí. Beta-
lú, de l’equip KH7, s’havia si-
tuat líder després de la tercera 
etapa, i a la última va poder 
conservar aquesta primera 
posició. El corredor de la ca-
pital del Montsià va defensar 
el primer lloc en una jornada 
que va constar de 69 kilòme-
tres amb un desnivell acumu-
lat de 370 metres. 
Una setmana després de su-
mar un nou èxit al seu espec-
tacular palmarès, el ciclista 
ampostí va caure mentre en-

trenava i es va fer un esquinç 
intercostal que li va impedir 
preparar-se amb la màxima 
intensitat durant uns dies. 
Aquest contratemps també va 
fer que el corredor de la capi-
tal del Montsià no participés  
en la Mediterranean Epic, 
prova que es va celebrar a la 
Comunitat Valenciana.
En aquell moment, Betalú es 
va posar com a fita poder arri-
bar a competir a la Andalucía 
Bike Race i ho va aconseguir. 
Després, Betalú tenia en el 
seu calendari prendre part en 
el Cerro de la Muerte a Costa 
Rica.  
  Dintre dels reptes per aques-
ta temporada de Betalú està 
en un lloc especial la quinze-
na edicio de la Garmin Titan 
Desert, que es farà al Marroc 
del 19 al 24 d’abril. El corredor 
ampostí ha guanyat la prova 

quatre cops i ara buscarà su-
perar a Roberto Heras, un dels 
millors escaladors espanyols 
de sempre, amb qui està em-
patat a victòries. 
La Titan tornarà a posar a pro-
va la capacitat física i mental 
d’un Betalú que ja fa anys que 
és tota una referència i un ídol 
dintre de la BTT. La competi-
ció recorrerà un total de 639 
kilómetres en sis dures etapes, 
en les que el desnivell acumu-
lat arribarà a la xifra de 7629 
metres; a més, la muntanya 
tornarà a seguir la gran pro-
tagonista, després de que que-
dés relegada a un segon terme 
al 2019. 
Després d’estrenar-se l’any 
2006, quinze anys més tard, la 
Garmin Titan Desert es un re-
ferent  a nivell mundial dintre 
l’àmbit de les proves de BTT 
per etapes. 

Redacció
AMPOSTA

Josep Betalú, guanyador de la Titan Aràbia Saudí. // CEDIDA

BTT

 ESPORTS

Una setantena de tiradores 
procedents de 15 països es van 
preparar durant uns quants 
dies al Centre de Tecnifica-
ció Esportiva de les Terres de 
l’Ebre d’Amposta, en la con-
centració més internacional 
que s’ha organitzat en aques-
tes instal·lacions fins al mo-
ment.
Van estar presents a la capi-
tal del Montsià tiradores de 

seleccions com la Xina, Japó, 
Brasil, Estònia, Rússia, Aus-
tràlia, Ucraïna, Senegal, Tú-
nez, Espanya, Canadà, Grècia, 
Israel, Estats Units i Kazakhs-
tan. 
Totes elles hi van ser en motiu 
de la preparació del 44è Tro-
feu Internacional Ciutat de 
Barcelona que es va celebrar 
els dies 8 i 9 de febrer.
Aquest és només un exemple 
dels esportistes de gran nivell 
que passen per les instal·la-
cions ampostines durant tot 
l’any. El mateix escenari l’han 

aprofitat també la selecció xi-
nesa, la peruana i l’espanyola 
d’esgrima per preparar els 
seus compromisos internacio-
nals. Entre ells hi ha tres re-
presentants ampostins, mem-
bres de la Sala d’Esgrima 
Amposta: el tècnic Fidel Font i 
els tiradors Eugeni Gavaldà i 
Àngel Fabregat. Els tres desta-
quen per haber aconseguit 
èxits destacats en diferents 
competicions a nivell estatal i 
internacional i són referències 
dintre de l’àmbit del món de 
l’esgrima. 

Redacció
TORTOSA

Trobada de tiradores d’esgrima al CTE Amposta. // CANAL 21.

El CTE Amposta acull esportistes de renom
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El Mobile World Congress,
cancel·lat pel coronavirus
L’entitat organitzadora del MWC (Mobile World 
Congress) de Barcelona, la fira de telefonia més 
important del món, va decidir cancel·lar l’esdeve-
niment que s’havia programat per a les dates del 
24 al 27 de febrer d’aquest 2020.
El motiu és ben conegut, la greu crisi global oca-
sionada per l’expansió del coronavirus COVID-19. 
Aquest fet va provocar que, a les últimes setma-
nes, molts importants fabricants cancel·lessin la 
seva presència amb la finalitat d’evitar els conta-
gis del virus que un esdeveniment d’aquesta mag-
nitud mundial podria contribuir a propagar.
Tot i que en les darreres setmanes la GSMA (en-
titat organitzadora) havia estat força optimista, 
sembla ser que, finalment, va prioritzar la sa-
lut dels treballadors i dels assistents, tenint en 
compte la magnitud econòmica que representa la 
tan esperada presentació anual de nous disposi-
tius, així com la oportunitat de negocis presents 
durant la fira. Davant tanta incertesa i a menys 
de dues setmanes de l’inici del congrés, l’anunci 
va quedar finalment confirmat, molt forçat des-
prés d’unes desesperants setmanes on diferents 

fabricants de molt pes com Nokia, Deutshe Te-
lelom, LG, ZTE, Nvidia, Amazon, Sony, Intel i 
molts més anaven confirmant la cancel·lació de 
la cita. 
A més, segons es desprèn de la nota de premsa 
oficial emesa per la GSMA, tot sembla indicar 
que la fira no té previst traslladar-se a una altra 
data dintre d’aquest mateix any 2020 i, per tant, 
queda definitivament cancel·lada fins el proper 
2021, sent el primer cop en la història del MWC 
en què aquest esdeveniment no es podrà celebrar.
Aquesta dramàtica decisió final no va ser gens 
fàcil, ja que, com hem dit, es tracta de la fira de 
dispositius de telefonia amb més volum del món. 
A l’edició passada van assistir-hi més de 109.000 
visitants, superant el número any rere any des de 
la primera edició, a l’any 2006. A més, suposa un 
gran impacte negatiu per a l’economia catalana, 
estimat en més de 500 milions d’euros i amb mi-
lers de llocs de treball que es perden (segons càl-
culs estimats, uns 14.000), el que suposarà un cop 
molt fort en diversos sectors de l’economia cata-
lana com el turisme, l’hostaleria i el transport.

per Jaume Querol

Canal 21 Ebre comença des 
d’este 2 de març una nova 
aventura informativa amb els 
companys dels canals de tele-
visió d’àmbit local i comarcal, 
Vídeo Ascó Televisió, NORD i 
Canal TE. Cada dia, de dilluns 
a divendres, les emissores de 
les Terres de l’Ebre i el Maes-
trat posaran imatge i so a les 
notícies més destacades de la 
jornada en dos edicions in-
formatives. A les 14.30 hores 
s’estrena l’espai Al Dia Ebre, 
amb els temes més destacats a 
les quatre comarques de la mà 
dels professionals de Canal 21 
Ebre, Canal TE, i l’aportació 
de Vídeo Ascó Televisió. Un 
programa que cada mes es pro-

duirà des d’un dels dos centres 
de producció  de programes 
amb seu a Tortosa.
A les 20 hores la informació 
tornarà a les seues pantalles 
amb Al Dia Territori Sénia, 
un programa realitzat des de 
NORD Televisió a Morella 
amb actualitat ampliada a les 
comarques del Maestrat i el 
Matarranya.
D’esta manera es completa la 
iniciativa de La Xarxa de Co-
municació Local per integrar 
a tots els mitjans de comuni-
cació associats del territori 
en projectes de televisió con-
junts, que arribaran a les llars 
dels 300.000 habitants d’este 
territori de cruïlla.
La iniciativa coincideix amb el 
desè aniversari de les emissions 
de Canal 21 Ebre, la televisió del 
grup Doble Columna.

Arriba l’informatiu Al Dia Ebre
Albert Pascual
TORTOSA

Grafisme del nou programa. // LA XARXA.

EL CENTRE d’educació especial 
Sant Jordi ha sigut un dels molts 
espais que s’han sumat a la xocola-
tada solidària del 15 de febrer, coin-
cidint amb el Dia Internacional del 
Càncer Infantil. Els joves han prepa-
rat la xocolata, i l’han repartit entre 
els companys amb l’objectiu de sen-
sibilitzar i conscienciar sobre la im-

portància dels reptes a què s’enfron-
ten els xiquets i adolescents malalts 
de càncer i les seues famílies. Cada 
any a Espanya es diagnostiquen 
1.200 casos de càncer infantil i es 
calcula que un 80% es curen, però de 
vegades amb seqüeles importants. 
Els fons recaptats aniran destinats 
a l’Hospital Sant Joan de Déu.  A.P.

Cares tacades pel càncer infantil

CANAL 21 EBRE

D
DIVERS
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PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS
08.00 Informatiu XAL

10.00 Primera Columna

Les primeres notícies i entre-

vistes amb Gustau Moreno i 

Cinta Bonet. EN DIRECTE.

11.30 L'Entrellat

13.00 Primera Columna

14.30 Al Dia Ebre

Informatiu territorial.

15.00 Fem una ullada

15.30 L'Entrellat

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al Dia Territori Sénia

Informatiu territorial.

20.30 L'informatiu

21.00 Fem una ullada

21.30 L'informatiu

Amb Albert Pascual i

Natàlia Barraguer.

22.00 Temps Afegit

Amb Vicky Maigí.

22.15 El Partit

Cada setmana, el futbol de 

casa nostra, amb el partit 

de la jornada.

DIMARTS
08.00 Informatiu XAL

10.00 Primera Columna

11.30 Fet Aquí

12.00 Tens un racó dalt 

del món

12.30 Temps Afegit

13.00 Primera Columna

14.30 Al Dia Ebre

15.00 Fem una ullada

16.00 Districte 21

El magazín més cultural de 

la sobretaula, amb Sílvia 

Alarcón.

EN DIRECTE

17.00 Primera Columna

18.30 Petits Artistes

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al Dia Territori Sénia

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

Vicky Maigí ens explica 

l'actualitat esportiva en les 

diferents disciplines.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Poliesportiu

23.30 El ple de Tortosa o 

d'Amposta. Un cop al mes 

se celebra el ple municipal, 

que s'emet íntegre.

DIMECRES
08.00 Informatiu XAL

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Poliesportiu

13.00 Primera Columna

14.30 Al Dia Ebre

15.00 Fem una ullada

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Poliesportiu

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al Dia Territori Sénia

20.30 L'informatiu

21.00 Tens un racó dalt del 

món

Espai literari conduït per 

Jesús Maria Tibau.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Audi Padel Series

23.30 Temps Afegit

23.45 El Partit

DIJOUS
08.00 Informatiu XAL

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fet Aquí

13.00 Primera Columna

14.30 Al Dia Ebre

15.00 Fem una ullada

15.30 Poliesportiu

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Audi Padel Series

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al Dia Territori Sénia

20.30 L'informatiu

21.00 Petits artistes

Visita amb nosaltres un 

nou col·legi de les Terres de 

l’Ebre, amb els més petits 

com a protagonistes.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Ple Municipal de 

Batea / Fem una ullada

DIVENDRES
08.00 Informatiu XAL

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Tens un racó dalt del 

món

13.00 Primera Columna

14.30 Al Dia Ebre

15.00 Fem una ullada

15.30 Audi Padel Series

16.00 Districte 21

Resum setmanal de tots els 

programes, amb especial 

atenció a l'agenda cultural 

del cap de setmana.

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al Dia Territori Sénia

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

21.30 L'informatiu

22.00 L'Entrellat

Albert Pascual condueix la 

tertúlia de referència de les 

Terres de l'Ebre, per analitzar 

l'actualitat.

23.30 Districte 21

DISSABTE
08.00 Fem una ullada

08.30 Petits Artistes

09.00 L'informatiu

09.30 La RDP

Les principals rodes de prem-

sa de la setmana, emeses 

íntegrament.

11.30 Districte 21 (recull)

12.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres a les Terres de l'Ebre.

13.00 Recull de notícies

Les principals notícies de la 

setmana, per posar-te al dia

de l'actualitat ebrenca.

14.30 Fem una ullada

15.30 Tens un racó dalt del 

món

16.00 Ple municipal de Batea 

/ Fem una ullada

18.30 El Partit

20.30 Recull de notícies

22.00 Districte 21

23.00 L'Entrellat

Si et vas perdre l'estrena, 

dissabte a la nit es repeteix 

la tertúlia de referència a les 

Terres de l'Ebre.

DIUMENGE
08.00 Fem una ullada

09.30 La RDP

Segona part del recull de les 

rodes de premsa de la sema-

na, emeses íntegrament.

11.30 Districte 21

12.30 Audi Padel Series

13.00 Recull de notícies

14.30 Petits Artistes

15.00 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres de l'Ebre.

15.30 Fet Aquí

16.00 L'Entrellat

17.30 Ple Municipal de 

Tortosa / Fem una ullada

20.00 Fem una ullada

20.30 Recull de notícies

22.00 L'Entrellat

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com

 DIVERS

Albert Curto, Micro Obert 2019

El director de l’Arxiu Co-
marcal del Baix Ebre, Albert 
Curto, i l’alcaldessa de Tor-
tosa, Meritxell Roigé, són els 
guanyadors dels Premis Micro 
2019. En concret, els profes-
sionals del periodisme de les 
Terres de l’Ebre han escollit 
Curto amb el premi Micro 
Obert 2019, un premi que re-
coneix aquella persona o per-
sones que han destacat per la 
seua accessibilitat i han faci-
litat la feina dels periodistes. 
En el cas de Curto, els perio-
distes han destacat “la seua 
amabilitat i disponibilitat per 
ajudar a aprofundir en el trac-
tament informatiu de temes 
històrics”.
Per contra, el Micro Tancat 
s’ha atorgat a l’alcaldessa de 
Tortosa. Este premi vol ser un 
toc d’atenció a aquella perso-
na o persones que han dificul-
tat o incomodat la feina pe-

riodística. En esta ocasió, els 
periodistes han lamentat que 
l’alcaldessa “qüestione el cri-
teri periodístic i el tractament 
d’algunes informacions”.
A banda, des de la passada 
edició, als Premis Micro s’ha 
incorporat la modalitat del 
Micro Daurat. En este cas, és 
la junta de la demarcació Te-
rres de l’Ebre del Col·legi de 
Periodistes de Catalunya qui 
escull la persona o entitat me-
reixedora, atenint-se a la seua 
trajectòria professional.
Així, enguany el premi s’ha 
atorgat a la catedràtica i pe-
riodista Amparo Moreno, per 
la seua llarga trajectòria en el 
món del periodisme i la do-
cència.
Membre del Col·legi de Pe-
riodistes de Catalunya des de 
1974, ha format part de la jun-
ta directiva com a presidenta 
de la demarcació de les Terres 
de l’Ebre, des del 2006 al 2014.
El lliurament dels Premis Mi-
cro 2019 tindrà lloc el pròxim 
dimecres 29 d’abril.  Albert Curto, guardonat amb el premi Micro Obert del Col·legi de Periodistes. // ARXIU.

G.M.
TORTOSA

 El director de l’Arxiu Comarcal guardonat amb
el premi Micro Obert del Col·legi de Periodistes

 L’alcaldessa de Tortosa, Meritxell Roigé,
s’emporta un toc d’atenció amb el Micro Tancat
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